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Hasiči bilancovali



Hasiči bilancovali
Na své výroční valné hromadě se sešli v sobotu 26. 1. 2019 harrachovští dobrovolní hasiči. Za účasti představitelů města Harra-
chova (starostky Evy Zbrojové a radního Václava Tondra) a hostů z SDH Rokytnice nad Jizerou došlo k bilanci činností uplynu-
lého roku, a to jak z pohledu sboru, tak výjezdové jednotky, a schválily se úkoly na rok letošní. Zároveň se také předala ocenění 
v podobě pamětních medailí hasičského sdružení k výročí 100 let od vzniku Československa dvěma přítomným dlouholetým 
členům SDH Harrachov – Miloslavu Petrákovi a Emerichu Nevěčnému.

M a r t i n  S o u k u p

ÚVODNÍK

Milí Harrachováci,

letošní zima nás ubezpečila, že předchozí 
hubené roky byly jen nabíráním síly na 
to, aby se letos ukázala v plné síle. Sněhu 
napadalo obrovské množství a díky tomu, 
že dva týdny padal téměř bez přestávky, 
šlo o náročnou dobu nejenom pro nás  
Harrachováky, ale především pro pracov-
níky zimní údržby, kteří ve svých strojích 
trávili převážnou část dne. Za tmy končili 
a za tmy opět vyjížděli. Děkuji na tomto 
místě nejenom pracovníkům firmy AVE, 
ale i naší partě údržby, protože všichni 
museli prokázat šikovnost, trpělivost a obrovské fyzické nasazení. 
Děkuji i vám všem, kteří jste útrapy tohoto ročního období snášeli 
sice se skřípěním zubů, ale bez zbytečných stížností, rýpanců, kritiky 
a nadávání. Sněhu bylo hodně a není v silách nikoho, aby byl uklizen 
všude najednou. Musíme si uvědomit, že jsme na horách a sníh k 
horám prostě patří.
Se sněhem také souvisí letošní zvýšené náklady na zimní údržbu. Od 
listopadu do ledna jsme uhradili 2 651 000 Kč, fakturu za únor ještě 
nemáme. Oproti uplynulým několika letům se jedná o významné 
navýšení nákladů na zimní údržbu.
V únoru proběhlo další jednání městského zastupitelstva. Z průběhu 
jednání byl patrný zvýšený zájem zastupitelů o dění ve městě i o hos-
podaření města. Návrhy vedení města byly konfrontovány s názory 
ostatních zastupitelů a v některých případech nezískaly dostateč-
nou podporu. Nejdůležitější body programu, rozpočtová opatření 
vedoucí k výplatě pohledávky společnosti Auditas a schválení úvěrové 
smlouvy k tomu potřebné, schváleny byly. Zodpovědní zastupitelé si 
uvědomili, že pouze splněním podmínek společnosti Auditas se lze 
vyhnout exekuci městského majetku.
Nesouhlasu s prodejem akcií SAH a.s. rozumím i přesto, že za posled-
ní tři roky nebyly akcionářům vyplaceny žádné dividendy. Po celých 
osm let, po které jsem starostkou města, jsem vždy zastávala zásadu, 
aby město zbytečně neprodávalo svůj majetek. Prodej akcií SAH byl 
jednou z nejméně bolestných možností, jak získat peníze na výplatu 
výše zmíněné pohledávky společnosti Auditas a současně nezastavit 
či nezbrzdit investice a opravy městského majetku a rozvoj města.

Rozhodnutí zastupitelů ponechat v majetku města nepotřebné 
a chátrající objekty bývalé celnice, stojící na pozemcích státu, 
nepovažuji za rozumné. Na podzim tohoto roku uplyne, jednou 
již prodloužené, bezplatné užívání těchto pozemků městem a 
město bude, s vysokou pravděpodobností, platit státu nájemné za 
tyto pozemky ve výši téměř jednoho milionu korun ročně. Každý 
rok, po který se nepodaří tyto objekty bývalé celnice a restaurace 
pronajmout za výši nájemného placeného státu za pozemky, tj. 
za téměř jeden milion korun ročně, ubere z rozpočtu města tyto 
prostředky, které budou následně chybět na důležité opravy a 
úpravy přímo ve městě. Vrátím se ještě k době před deseti lety – 
nápad převzít tento majetek v této lokalitě do vlastnictví města 
nebyl dobrý. Bohužel byl tehdy zastupiteli schválen a stát po 
deset let nepřistoupil k zpětnému převzetí tohoto majetku, ač to 
zástupci státu na jednání zastupitelstva deklarovali a já jsem se o 
to několikrát pokoušela.
Práce na přestavbě areálu bývalého lesnického učiliště pokra-
čují dle harmonogramu a z fáze hrubé stavby jsme pokročili k 
dokončovacím pracím. Koupelny mají dlažby a obklady, omítá 
se, je instalován výtah ve výtahové šachtě. Každý týden probíhá 
kontrolní den, na kterém projektant, investor i dodavatel společně 
řeší průběh výstavby. Dá se očekávat, že třicetimilionová přestav-
ba nezůstane bez zvýšených nákladů na vícepráce. Jsem však toho 
názoru, že je nezbytně nutné v současné době navýšit bytový fond 
města, abychom nahradili v minulosti možná zbytečně prodané 
byty z majetku města a tímto způsobem přispěli ke zmenšení 
odlivu trvale žijících obyvatel Harrachova.
Osmý březen tradičně, již po mnoho let, patří dámám a dívkám. 
Poděkujte jim za jejich lásku, péči a starostlivost kytičkou nebo 
drobným dárkem. Zaslouží si to a budou si toho považovat.
V březnu přijede již po sedmdesáté třetí do Harrachova Krakonoš 
a doufejme, že s sebou přiveze první náznaky jara. Již po osmé 
se Příjezd Krakonoše koná pod hlavičkou města Harrachov a v 
letošním roce pod záštitou Květy Vinklátové, členky Rady Libe-
reckého kraje, která má na starosti resort kultury, památkové péče 
a cestovního ruchu. Přeji nám všem pěkné počasí, pohodovou 
atmosféru a mnoho spokojených návštěvníků.

P ě k n ý  b ř e z e n  v á m  p ř e j i 
E v a  Z b r o j o v á

Činnost výjezdové jednotky JSDHO Harrachov 
za rok 2018
Náš hasičský sbor obhospodařuje tuto techniku: AVII 31-
DA75, 1x CAS 24 L101, 1x CAS-32 T148, čtyřkolku ARCTIC 
CAT, 2x PS-12, plovoucí čerpadlo PS-8, 1x kalové čerpadlo,  
6x dýchací přístroj PLUTO, 3x motorovou pilu STIHL,  
1x rozbrušovací pilu STIHL, 2x přetlakový ventilátor PAPIN, 
1x vyprošťovací zařízení LUCAS a dvě elektrocentrály. 
Stav výjezdové techniky vzhledem k jejímu stáří je vcelku 
uspokojivý. Přes tento fakt jsou vozidla i přes komplikace stále 

udržována i svépomocí v pohotovosti a připravena kdykoliv vy-
jet k zásahu. Každý rok je nutno připravit výjezdovou techniku 
na pravidelnou STK (pravidelně 1x za rok). Problém nastal, 
když CAS 24 nedostala STK z důvodu špatně uvedeného VIN 
v technickém průkazu. Tento VIN byl v TP chybně uvedený 
již od roku 1990. Ve spolupráci s HZS a Magistrátem města 
Liberec, odborem dopravy, byl tento problém vyřešen.

AKTUÁLNÍ TÉMA
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Městem Harrachov byly podány 2 žádosti o finanční 
příspěvek z LK. Jednalo se o příspěvek na činnost JPO II 
(1 placený člen JSDHO) a příspěvek na nákup ochranných 
prostředků v celkové výši 243 034 Kč.  Žádosti byly zastu-
pitelstvem Lbc kraje schváleny a finanční příspěvky byly 
městu poskytnuty. Chtěl bych městu Harrachov poděkovat 
za finanční částku, kterou přispělo ze svého rozpočtu jako 
spoluúčast na tyto dotace. ZM Lbc kraje byla odsouhlasena 
neinvestiční dotace z MV pro JSDHO na udržení akce-
schopnosti ve výši  191 311 Kč. Tato dotace byla využita na 
odměňování členů JSDHO, nákup materiálu a na drobné 
opravy.
Na rok 2019 byl, vzhledem k nastalé situaci, vypracován 
rozpočet JSDHO zahrnující opravdu ty nejnutnější položky 
(drobné opravy, PHM, STK, režie objektu hasičárny, škole-
ní…). Věřím, že dobrá spolupráce s městem bude pokračo-
vat a vedení města Harrachov bude hasičům i nadále naklo-
něno. Další zdroj získání financí pro město je ve finančních 
náhradách za uskutečněné zásahy při dopravních neho-
dách na základě z roku 2013 přijatého zákona o pojišťov-
nictví. V loňském roce se jednalo o částku 106 400 Kč. Za 
tyto peníze byl zakoupen kompresor, aku vrtačka, úhlová 
bruska a další materiál pro výjezdovou jednotku. 
Naše výjezdová jednotka zařazená od 1. 2. 2014 v rámci 
plošného pokrytí jako kat. JPO II/1 a JPO V čítá 22 členů. 
Předurčeností naší jednotky jsou dopravní nehody, likvida-
ce následků živelných pohrom, likvidace úniku nebezpeč-
ných látek. V rámci výkonu služby JPO II/1 jsou členové 
výjezdové jednotky rozděleni do tří směn, každá směna má 
týdenní pohotovost. Členové výjezdové jednotky mají uza-
vřenou s městem Harrachov DPČ, na jejímž základě jsou pak 
měsíčně odměňováni za výkon služby v JPO II/1 z finančních 
prostředků neinvestiční dotace s podílem města Harrachov. 
Aktivní členové odpracovali na údržbě hasičské zbrojnice  
212 hodin, na údržbě výzbroje a výstroje, techniky a zařízení 
550 hodin. Výjezdová jednotka zasahovala v roce 2018 celkem 
36x, a to u 8 požárů, 13 technických zásahů a havárií, 11 do-
pravních nehod a 3 planých poplachů. 14 událostí bylo mimo 
k. ú. Harrachov. Celkem se těchto výjezdů zúčastnilo  
167 členů. Při výjezdech bylo odpracováno celkem 241,5 hodin. 
Bohužel v prosinci se opět stalo, že vzhledem k situaci, kdy 
všichni řidiči požární techniky byli v době vyhlášení poplachu 
mimo Harrachov, jednotka z tohoto důvodu nevyjela na místo 
události.
Bohužel oproti vypracovanému plánu pohotovosti je skuteč-
nost úplně jiná.
Každý z členů výjezdové jednotky má své řádné zaměstnání, 
v rámci něhož někteří členové pracují výhradně mimo  
Harrachov. Někteří přes den, jiní přes celý týden, jiní již i kvůli 
zaměstnání změnili bydliště. To se dotýká bohužel převážně 
klíčových funkcí členů výjezdové jednotky, tj. řidičů a velitelů 
družstev. Některým do toho ještě navíc přibyly rodinné důvody 
(přírůstky do rodiny, problém s bydlením v Harrachově…). 
Samozřejmě že většina členů výjezdové jednotky také nemá 
zaměstnavatelem povoleno opustit zaměstnání při vyhlášení 
poplachu. Proto obsazenost výjezdů členy výjezdové jed-
notky neodpovídá předem stanovenému celoročnímu plánu 
pohotovostí. Ve většině případů účasti na výjezdech se z výše 
uvedených důvodů jedná stále o tytéž členy. Zejména přes den 
máme, vzhledem k zaměstnání, někdy co dělat, abychom se 
vešli do předepsaného výjezdového času jednotky od vyhlášení 

poplachu (5 minut).
V oblasti odborné přípravy a nácviku se konaly vždy 1x mě-
síčně pro členy výjezdové jednotky pravidelná školení. Velitelé 
a strojníci se zúčastnili pravidelného cyklického školení, po-
řádaného HZS LK ÚO Semily.  3 velitelé se zúčastnili velitel-
ského dne pořádaného HZS LK ÚO Semily pro velitele JPO II 
a JPO III v Jilemnici a 3 členové absolvovali kurz vyprošťování 
osob z havarovaných vozidel. I v příštím roce počítáme s pro-
školením několika dalších členů.
V rámci praktické odborné přípravy jsme se v rámci předurče-
nosti jednotky na dopravní nehody v březnu zúčastnili prověřo-
vacího cvičení ve vyprošťování osob ZHV a zdravotní přípravy. 
V rámci praktické odborné přípravy se 7 členů zúčastnilo škole-
ní SŽDC v Semilech ohledně zásahu u železničních dopravních 
nehod. V rámci praktické odborné přípravy se 11 členů naší 
jednotky zúčastnilo doškolení od ČČK v poskytování první po-
moci. Velitel jednotky se zúčastnil workshopu, který byl pořádán 
HZS ohledně hašení lesních požárů ve specifických podmínkách 
a semináře s názvem Mimořádné klima 2018 pořádané správou 
KRNAP. Placený člen JSDHO úspěšně absolvoval NOV ve Zbi-
rohu. Dále se 2 naši členové zúčastnili okrskové soutěže v PS ve 
Sklenařicích jako rozhodčí a jeden člen se zúčastnil jako rozhod-
čí okresního kola soutěže v PS, které se konalo letos opět, jak už 
je tradicí, v Turnově. Naše družstvo se okrskové soutěže v září ve 
Sklenařicích nad Jizerou nezúčastnilo. Dále jsme spolupořádali 
den IZS pořádaný ZŠ.
Na závěr bych chtěl všem poděkovat za odvedenou práci a opož-
děně popřát všem členům JSDHO Harrachov mnoho štěstí 
a zdraví v roce 2019 a v duchu si přeji, abych ve svém příštím 
hodnocení za rok 2019 mohl pouze konstatovat celkové zlepšení 
aktivity a přístupu členů výjezdové jednotky k práci v JSDHO. 

M i c h a l  B a r t o š 
v e l i t e l  J S D H O  H a r r a c h o v

Foto: L. Slavíková



INFORMACE Z RADNICE

Majetkový odbor – výstavba pečovatelských bytů
Postup prací – „Pečovatelské byty čp. 155 Harrachov“
Den 281., 19. 2. 2019 – přestože nás ještě nedávno prováze-
lo pravé zimní počasí se silným sněžením a mrazy, práce na 
stavbě nestagnují. Řemeslníci všech stavebních profesí se po 
vánočním prodlouženém volnu vrátili s čerstvými silami a již 
několik týdnů opět podávají výkony, které je třeba ocenit. Pro-
vádějí se vnitřní omítky, sádrokartonové konstrukce, zdravotně 

technické instalace, probíhá montáž výtahu. Máme obložené 
koupelny, budou hotové podhledy a postupně se uzavírají 
jednotlivé byty. Jsou objednané kuchyňské linky, připravuje se 
osvětlení společných prostor apod.
Takto bych mohla vyjmenovávat ještě dlouho, ale něco si ne-
cháme na příště, abyste se mohli těšit na další novinky.

D a g m a r  S t a ň k o v á 

Na základě usnesení Zastupitelstva města Harrachova, které se konalo 
dne 13. února 2019, se vás dovolujeme touto cestou zeptat:

Souhlasíte se záměrem přípravy prodeje akcií 
Sportovního areálu Harrachov a.s.? 
Své odpovědi zasílejte na adresu: Město Harrachov, Harrachov 150, 
512 46 nebo je možné vámi sepsanou odpověď vhodit do schránky 
u vchodu k městskému infocentru či zaslat na e-mail: 
referent@harrachov.cz. Děkujeme.

Anketa
Výhercem soutěže, která byla zveřejně-
na v únorovém čísle Harrachovského 
zpravodaje v souvislosti s pozváním na 
tradiční harrachovskou akci Příjezdu 
Krakonoše, je Marie Sehnalová z Harra-
chova. Gratulujeme. Správná odpověď 
na otázku, která zněla: Víte, po kolikáté 
přijede Krakonoš letos do Harrachova 
přivítat jaro? Je: po 73.

Za rok 2018 přes 61 tisíc výjezdů, přes 250 tisíc telefonátů
Zdravotničtí záchranáři Libereckého 
kraje měli v loňském roce napilno. 
Počet lidí, kteří potřebovali pomoc 
zdravotníků, oproti předchozím le-
tům opět narostl. Celkem záchranáři 
za rok 2018 evidují 61 419 výjezdů. 
A rušno bylo i v operačním středis-
ku – dispečeři vyřídili přes 250 tisíc 
hovorů.

Oproti roku 2017 se počet výjezdů zvý-
šil téměř o čtyři tisíce, počet telefonátů 
vzrostl ještě více. A protože přibylo 
zejména nočních, zdravotnický dis-
pečink byl nucen posílit noční směnu. 
„Bohužel čím dál častěji suplujeme 
nefunkční systém zdravotní péče, 
kdy lidé obcházejí svého praktického lékaře nebo se k němu nemohou dostat. K některým samozřejmě vyjíždíme, některým se 
snažíme pomoct alespoň po telefonu – uklidnit je, poradit, co dělat,“ vysvětluje ředitel ZZS LK Luděk Kramář. V této souvislosti 
upozorňuje i na to, že zhruba 70 procent z celkového počtu výjezdů je v takzvané naléhavosti tři, což znamená, že nespěchají, 
neboť pacient není v přímém ohrožení života. Záchranná služba ale podle platné legislativy vyjet musí. „Když odhlédneme od 
faktu, že záchranáři mohou v kritické době chybět jinde, je dobré zmínit, že v průměru nás každý výjezd stojí necelé 4 000 korun. 
Pokud je používáme na výjezdy, které z medicínského hlediska nejsou nezbytné, samozřejmě nám chybějí jinde,“ říká. A zbytné 
výjezdy samozřejmě demotivují i samotné záchranáře. 
Přibylo ale i výjezdů, které opravdu zachraňují lidské životy. Jen k dopravním nehodám záchranáři vyjížděli 2 503krát, k úrazům 
11 729krát. A výrazně se zvýšil i počet výjezdů k cévním mozkovým příhodám a k akutním infarktům myokardu. U cévních moz-
kových příhod se oproti předchozímu roku zvýšil o více než 200 (v roce 2017 jich záchranáři řešili 1 215, v roce 2018 již 
1 439), u infarktů byl nárůst ještě větší – z předloňských 915 se jejich počet v roce 2018 vyšplhal na 1 281. Vrtulník se záchranáři 
loni k pacientům vzlétl 555krát.
Relativně stabilní je počet výjezdů k dětem, respektive k pacientům mladším než 18 let. Loni jich zdravotničtí záchranáři ošetřili 
5 224, o rok dříve jich bylo 5 197. Celkový skok ve statistice je tedy zejména u lidí starších – loni k jejich ošetření záchranáři 
vyjeli 56 195krát (v roce 2017 ZZS LK v této kategorii zaznamenala „pouhých“ 53 553 výjezdů).
Lékaři a záchranáři k pacientům v Libereckém kraji nepřetržitě vyjíždějí ze čtrnácti základen, každý den je ve službě celkem 
32 výjezdových skupin.

ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE
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Z diáře starostky města

4. 2. jednání rady města

5. 2. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
jednání s pověřencem GDPR,

jednání s panem Svobodou na téma zabezpečení 

PC sítě na MěÚ,

kontrolní den na stavbě pečovatelských bytů

6. 2. účast na semináři Svazku místních samospráv

8. 2. jednání s panem Bäumlem,

návštěva jubilantů

11. 2. účast na jednání pracovní skupiny pro akci 

Příjezd Krakonoše

13. 2. jednání s paní Bláhovou,

jednání zastupitelstva města

15. 2. jednání s manžely Labaiovými 

18. 2. návštěva jubilanta,

jednání rady města

19. 2. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města
20. 2. účast na akci Ježíškova vnoučata ve sklárně,

jednání s paní Huškovou – Harcubova chalupa,

návštěva jubilanta

21. 2. jednání s Michalem Štimem o územním plánu,

jednání s panem Fialou – vlastníkem nemovitosti 

v Harrachově,
jednání s panem Hrádkem ze společnosti KODAP

22. 2. jednání se zástupci firmy Apreco,

návštěva jubilanta

25. 2. jednání rady města

26. 2. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
účast na jednání rady SOLK v Liberci,

účast na představení nové zonace Krkonoš

27. 2. jednání s panem Bucherem,

jednání s novým ředitelem hotelu Fit Fun

28. 2. účast na školení na KÚLK – příprava mimořád-

né události a krizové situace

                                                     
                                        ( l s )

Knihkupectví a antikvariát Fryč
Pražská 14, Liberec

 
v Krkonoších a Jizerských horách

rok 2040?

Přednáška zoologa Správy KRNAP RNDr. Jiřího Flouska, Ph.D. 

ke kampani "Tetřívek obecný - v Krkonoších 
a Jizerských horách jsem (ještě) doma." vstupné dobrovolné

 

POZVÁNKY



Pár otázek pro… Tomáše Ploce
ZAJÍMÁ NÁS

Články zveřejněné v lednovém čísle Harra-
chovského zpravodaje, které se týkaly 
kauzy, jež započala tím, že městu 
Harrachov hrozilo uhrazení dluhu 
ve výši 100 mil. Kč, vyvolaly 
několik reakcí. Jedna z nich byla 
ze strany bývalého harrachov-
ského starosty Tomáše Ploce, 
který se ohradil tím, že nedostal 
prostor k vyjádření se k této celé 
záležitosti. Tento prostor mu byl 
poskytnut nyní, kde podává vy-
světlení ze svého pohledu tehdejšího 
starosty. V dubnovém čísle Harrachov-
ského zpravodaje budeme dále pokračovat 
v kladení otázek pro nově zvolené zastupitele, tudíž se budete 
moci těšit na zpověď Bohuslava Červeného a Petra Dostalíka. 

Pane Ploci, již v roce 1993 tehdejší zastupitelstvo i rada města 
začala o nějakém dluhu napasovaném na město, v souvislosti 
s privatizací Crystalexu, něco tušit. Je pravdou, že tehdejší sta-
rosta podepsal bez vědomí zastupitelů pro město tak zásadní 
dokumentaci, jakou bylo převzetí tohoto dluhu, který se z část-
ky cca 16 mil. Kč vyšplhal až do výše cca 100 mil. Kč? A proč se 
vlastně tento dluh začal řešit, až když se vyšplhal do této výše 
a neřešil ho nikdo z Vašich předchůdců?
Je pravda, že problém vznikl už v roce 1993. Tehdejší starosta údaj-
ně podepsal v rámci předávacího protokolu jakýsi dokument, kde 
se město hlásí k závazku u Agrobanky. Tento dokument podle mého 
názoru město k ničemu nezavazovalo, protože tento závazek nikdy 
nepřijalo zastupitelstvo města a město s ním nemělo nikdy nic spo-
lečného. Tento krátkodobý spotřební úvěr si bral Crystalex, který 
za tento úvěr mnohonásobně ručil svým majetkem. S tímto si až do 
roku 2010 neuměl nebo nechtěl umět poradit žádný právní zástup-
ce města. Takže se to řešilo, ale pro město špatným způsobem.
Tato pohledávka byla dále postoupena Agrobankou společnosti 
J. F. WORLD BROKERS, s.r.o. a pro město následoval v roce 
2010 šok v podobě soudní prohry, uvalení exekuce, obstavení 
majetku a nutnosti uhradit této společnosti dluh ve výši 100 
mil. Kč. Vy jste se rozhodl najít pro město právní pomoc v této 
kauze bez výběrového řízení a riskoval tím, že to pro město 
může znamenat další komplikace v podobě finančního postihu. 
Proč?
To, že náš postup byl správný, následně potvrdili: advokátní komo-
ra, ÚOHS a dva nezávislé soudy. Všichni potvrdili, že jsme se v dané 
časové tísni zachovali správně. K tomu není co dodat. To, že se po 
čase město rozhodlo zpochybňovat a neplnit tuto naprosto legální 
dohodu o právní pomoci a celý případ to protáhlo o 8 let a prodraži-
lo (zatím) o cca 7 000 000 Kč, to jsem dodnes nepochopil.
Jediný, kdo byl ochotný ujmout se tohoto případu s nejistým 
koncem, byl Tomáš Vašíček, který si za tuto právní pomoc měs-
tu řekl o odměnu ve výši 10 % z částky 100 mil. Tato odměna 
měla být Tomáši Vašíčkovi uhrazena „pouze“ za to, že soud 
vyhoví dovolání u Nejvyššího soudu ČR, a nikoliv za úspěšné 
ukončení celého tohoto soudního sporu. Mnohým připadá, že 
je tato částka v rozporu s dobrými mravy. Vám tento požadavek 
na výši odměny připadal morální?
Přesné je, že za úspěch 10 % a za neúspěch 0 %. Bylo naprosto 
logické, že v případě úspěchu bude Vašíček ve sporu pokračovat 
a dohoda zněla za 1 Kč. Je také důležité si uvědomit, že to byla 
práce Vašíčka a jeho týmu. Tedy intenzivní práce několika lidí, 

a ne 10 % za jeden „dopis“. Jenom šílenec vymění do té doby ve 
věci úspěšného právního zástupce. Jako opoziční zastupitelé 

jsme opakovaně dohodu za 1 Kč na dořešení tohoto sporu 
předkládali na zastupitelstvu. Proč vždy 9 koaličních 

zastupitelů bylo proti, to nevím. Jestli ta smlouva je 
morální? Na to odpověděli: advokátní komora, ÚOHS 
a dva nezávislé soudy. Všichni potvrdili, že odměna 
mohla být až 25 % a že se ani z poloviny nepřiblížila 
přípustné možné horní hranici. Naopak mi připadá 

nemorální dohodu neplnit a zadlužit město o dalších 
cca 7 000 000 Kč.

Někteří ze zastupitelů později tvrdili, že jim byly 
poskytnuty neúplné informace o výši odměny pro práv-

nický tým Tomáše Vašíčka. Někteří ze zastupitelů věděli, 
že jde o 10 % z částky 100 mil. Kč, ale někteří si mysleli, že 
jde o 10 % z částky 16 mil. Kč. Přitom ale 14 z 15 přítomných 
zastupitelů hlasovalo PRO uzavření Smlouvy o poskytování 
právní pomoci s Tomášem Vašíčkem. Jak tedy byly podány 
informace tehdejším zastupitelům?
Všichni zastupitelé měli k dispozici návrh smlouvy 14 dní před 
podpisem u sebe k připomínkám. Týden před zastupitelstvem 
jsem svolal neveřejnou schůzku všech zastupitelů, kde se vše vel-
mi podrobně probralo. Několikrát padlo, že 10 je méně než  
100 a v případě neúspěchu 0. Tuto dohodu bez připomínek odsou-
hlasilo a pověřilo mě jako starostu podpisem 14 ze 14 (tedy ne z 15) 
zastupitelů. Chyběla jenom současná starostka E. Zbrojová. To, že 
někteří (jak později začali tvrdit) nevěděli, o jakou částku se jedná, 
je obrovská lež. A dva nezávislé soudy prohlásily dokonce jejich 
výpovědi za nedůvěryhodné. Rozsudky jsou k dispozici na  
www.vasharrachov.cz.
Tento vzniklý soudní spor se táhne už devátým rokem a obyva-
tele Harrachova rozděluje na dva znepřátelené tábory. Jedni 
byli a jsou PRO úhradu odměny Tomáši Vašíčkovi a druzí jsou 
zásadně PROTI. Soudy ale rozhodly ve prospěch Tomáše Vašíčka. 
Myslíte si, že nyní už nastane ve městě klid a mír a ustanou 
nenávistné komentáře mířené na tu či onu stranu?  Zazname-
nal jste Vy sám už nějaké změny? A pokud byste mohl vrátit čas 
nazpět, jednal byste stejným způsobem? 
Tento spor se táhne devátým rokem a rozděluje harrachovské obča-
ny na dva tábory proto, že paní starostka mistrně dokázala pro část 
občanů vytvořit dojem, že je jediná spravedlivá a že neexistují sku-
tečná fakta a existuje jen a pouze její výklad. Bohužel trvalo skoro  
9 let, než nezávislé soudy rozhodly, že v mnoha případech podávala 
nesprávné informace, polopravdy a často i lhala. To je právě to, 
proč je Harrachov rozdělený na dva tábory. Někdo se o skutečná 
fakta zajímal a udělal si svůj názor, někdo jen přejímal tvrzení 
paní starostky. Dezinformace, pomluvy a lži, to byl způsob infor-
mování paní starostky a ještě neustále je tady poškozováno moje  
a Vašíčkovo jméno. Jsem rád, že se nezávislým šetřením 
ukázalo, že postup města s AK Vašíčka byl tehdy správný 
a že zachránil městu cca 90 000 000 Kč. To, že se platné smlouvy 
a dohody mají dodržovat, to je každému slušnému člověku jasné. 
Jak už jsem se zmínil, proč si tento spor město protáhlo o řadu let 
a prodražilo o zatím cca 7 000 000 Kč, tomu opravdu nerozumím. 
Co vím jistě, je, že Ploc a Vašíček za to opravdu nemohou. Jsem rád, 
že se ukázalo, že náš postup byl správný a že se tehdy 14 ze  
14 zastupitelů takto rozhodlo a ušetřilo městu cca 90 000 000 Kč.                                                                                                                  
                                                   P ě k n ý  d e n  v š e m

To m á š  P l o c 

To m á š e  P l o c e  s e  p t a l a  L e n k a  S k r b k o v á
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INFORMACE Z KONTROLNÍHO VÝBORU 

Dovoluji si vám přinést další pravidelnou informaci o činnosti 
kontrolního výboru.
Kontrolní výbor při provádění první kontroly na městském úřadu 
v měsíci únoru narazil hubou do traverzy, protože právní zástup-
kyně města JUDr. Staňková z pověření paní starostky Zbrojové 
mně zaslala několik hodin před prováděnou kontrolou e-mail, ve 
kterém sděluje:

„Podle zákona o obcích plní KV ty úkoly, které mu uloží zastupitel-
stvo. Je tedy potřeba, aby kontrolní výbor vykonával ty úkoly, které 
mu uložilo zastupitelstvo a není možné, aby si výbor sám určoval, co 
bude kontrolovat. V tomto smyslu byli instruováni pracovníci úřadu, 
kteří jsou připraveni Vám pomoci s kontrolou úkolů uložených ZMH, 
avšak nikoliv rozsahu, který si výbor stanovil.“  
Tento právní názor je mylný, troufám si to tvrdit i přesto, že 
nejsem právník, protože si stačí přečíst metodiku ministerstva 
vnitra nebo se seznámit s obdobnými případy z právní poradny 
Svazku měst a obcí ČR. Takže dotazovaní zaměstnanci úřadu 
nám neposkytli žádnou informaci a odkazovali se na vyjádření 
JUDr. Staňkové, že nemáme pověření od zastupitelstva města. 
Kontrolní výbor se nevzdá svých práv a navrhne schůzku 
s JUDr. Staňkovou, při které si vysvětlíme její nezákonný postup 
vůči kontrolnímu výboru.
I přesto mám pro vás z městského úřadu informace, které jsem 
získal z titulu zastupitele obce, o kterých vás chci informovat:
Tentokrát jsem se zaměřil na dotace, díky kterým se v minulosti 
dařilo zrealizovat několik zajímavých projektů, mimo jiné i studii 
rozvoje města od ateliéru Flera, zlepšení infocentra a opravilo se 
několik silničních úseků. Zjistil jsem, že v návrhu rozpočtu pro 
rok 2019 nejsou uvedeny dosud neproplacené dotační peníze 
z roku 2018 v celkové výši cca 2 mil. Kč, které by město mělo ob-
držet. Nevím, proč tato částka nebyla uvedena v návrhu rozpočtu 

nebo nebyli o tom aspoň zastupitelé informováni na zastupitel-
stvu města. O tuto částku mohla být mimo jiné například snížena 
výše úvěru o jednu třetinu na krytí závazku vůči společnosti 
Auditas, kterou město bude splácet s patřičně vysokým úrokem.
Dále jsem se dotazoval na majetkovém odboru města, zda byly 
podány nebo jsou připravovány žádosti o nové dotace. Velmi 
nemilým překvapením pro mne byla odpověď, že NE. Naprosto 
nerozumím, proč vedení města nežádá o dotační tituly na svůj 
rozvoj, když jen například v rámci dotačního titulu pro města na 
území KRNAPu mohlo získat město dotaci až 5 mil. Kč se spo-
luúčastí pouhých 15 %, ale město o tuto dotaci ani nepožádalo. 
Dotační titul byl lehce dosažitelný, bez soutěže a po splnění for-
málních požadavků, byl hned ministerstvem životního prostředí 
ostatním obcím schválen. Město má zkušenost s těmito dotacemi 
již od minulého roku, kdy je úspěšně využilo. Bohužel finanční 
prostředky na tuto dotaci již byly vyčerpány.
Vedení města se příliš zaměřuje na řešení kauz ze své minulosti 
a bohužel prostředky na možný rozvoj a opravy města v řádu 
milionů korun město nevyužívá.
Aspoň jednou dobrou zprávou do budoucnosti je skutečnost, kte-
rou mně sdělili na ministerstvu životního prostředí, že zahájení 
příjmu dotací na příští rok pro obce v KRNAPu bude již v září 
nebo říjnu letošního roku, kdo bude mít projekt připraven, ten 
má šanci uspět, tak prosím vedení města: „Pracujte!“ 
Vážení občané, pokud budete mít sami potřebu se s námi podělit 
o náměty, které by napomohly městu Harrachov, rádi si vás vy-
slechneme a prověříme vaše poznatky přímo nebo je předneseme 
na zastupitelstvu města.

Jaroslav Čech, e-mail: cech@harrachov.cz, 724 015 209

Postřehy kontrolního výboru zastupitelstva města

LEKI CUP
10. 3. 2019 – Harrachov
Ski Team Harranti Harrachov pořádají finále závodu v kombi-
novaném závodu a obřím slalomu. Závodit budou od příprav-
ky po předžáky. Součástí závodu bude cílová zóna, kde mimo 
jiné najdete např.: ledový bar, fotokoutek, občerstvení, herní 
zónu. Součástí programu bude hudební vystoupení a tombola 
o hodnotné ceny. Závody se konají na červené sjezdovce v Rý-
žovišti. Podpořte svou návštěvou harrachovské Harranty!
Pořadatel: 
Ski team Harranti – Michal Kunrt, kontakt: 737 255 194 

ČESKÝ POHÁR V BIATLONU
15. 3. 2019 – Harrachov
Areál harrachovského biatlonového „Kolečka“ bude v tomto 
termínu patřit dospělým a dorostu, a to v rámci konání České-
ho poháru. Přijďte povzbudit biatlonisty do malebného areálu, 
kde začínala i naše úspěšná biatlonistka Eva Puskarčíková. 
Pořadatel: www.harrachov.cz

PŘÍJEZD KRAKONO·E
16. 3. 2019 – Harrachov
Každoročně v sobotu nás přijede se svou početnou družinou 
opět pozdravit do Harrachova sám pán hor Krakonoš. Přijďte 
si odpočinout od všedních starostí a přivítat Krakonoše. Bo-
hatý program a stánkový prodej. Letos nově můžete ochut-
nat pravou českou zabíjačku, buchty – nebuchty, brambory 
mnoha příchutí a spoustu dalších dobrot. Děti zabavíme 
v dílničkách. Krakonošova policie vás nenechá zahálet. Masky 
jsou vítány. 
Pořadatel: www.harrachov.cz

Prosím pořadatele jakýchkoliv akcí v Harrachově o zasílání 
plakátů, fotek, termínů akcí. Jedině tak se vaše akce dostane 
na webové stránky Harrachova a do kalendáře Libereckého 
kraje. Akce zadávám na web Kudy z nudy a do datového tre-
zoru Libereckého kraje, který slouží jako podkladový materiál 
pro tisk kalendáře kulturních, sportovních a společenských 
akcí Libereckého kraje.  
Kontakt: referent@harrachov.cz nebo osobně v budově MěÚ 
v Harrachově – druhé patro. Děkuji.

L u c i e  S l a v í k o v á

BŘEZNOVÉ AKCE V HARRACHOVĚ
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Čerťák si z Budějovic přivezl bronz

Ani z letošního 29. ročníku Zlaté pivní pečeti neodjel harra-
chovský minipivovar Novosad s prázdnou. Opět v náročné kon-
kurenci v Českých Budějovicích uspěl tmavý ležák Čerťák a po 
loňské stříbrné příčce je z toho tentokrát třetí místo v kategorii 
tmavých piv z minipivovarů. 
O ocenění Zlatá pivní pečeť soutěžilo více než 220 pivovarů, a to 
ve 33 kategoriích, což obnášelo rekordní počet přihlášených 
1250 degustačních vzorků. Zlatou pivní pečetí to ale nekončilo. 
Vítězové ještě zabojovali o hlavní cenu WORLD BEER SEAL 
2019. Tuto cenu si převzalo nejlepší pivo ze všech soutěžních 
vzorků, kterým se stala Třináctka z pivovaru Rohozec. „Říkám 
to každý rok, že v tak nabité konkurenci dostat se s kterýmkoliv 

harrachovským vzorkem na bednu je zázrak. Letos, už jsem v to 
skoro nedoufal, neboť soutěžní vzorky světlého ležáku a výčep-
ního piva do finálových bodů nepostoupily. O to skvělejší byla 
zpráva, že náš tmavý ležák Čerťák je bronzový,“ popisuje letošní 
budějovickou anabázi sládek Libor Soukup. Ten letos, kromě 
harrachovských piv, do metropole Jihočeského kraje dovezl na 
soutěž i vzorky pivního moku z Libáně na Jičínsku, které tam 
již nějaký čas v tamním minipivovárku pod názvem Čtyři lípy 
externě vaří. Tato mladá piva zatím na svůj větší úspěch čekají, 
příležitost budou mít zase za rok při jubilejním 30. ročníku 
Zlaté pivní pečeti, stejně tak jako ta naše harrachovská. 

M a r t i n  S o u k u p

Ježíškova vnoučata navštívila harrachovský pivovar
Velmi příjemné setkání 
proběhlo s paní starostkou 
a Ježíškovými vnouča-
ty z domova důchodců 
z Velkých Hamrů. Přáním 
klienta Juraje byl výlet do 
harrachovského pivovaru 
a ochutnat místní piveč-
ko. Mezi vnoučaty byla 
i dlouholetá vychovatel-
ka harrachovské školní 
družiny Marie Škodová, se 
kterou jsme zavzpomínali 

na její působení v místní škole (nastoupila do školy v září roku 1976 a působila 
zde do roku 1991). Krásný dárek dříve narozeným splnil „Ježíšek“ Milan Nývlt 
z Trutnova. 

L u c i e  S l a v í k o v á

Foto: archiv DD Velké Hamry

Foto: Jan Kolář



Radka Tkáčiková: Hory jsou pro mě životním 
základem, bez nich bych žila asi těžko
Harrachovským je asi toto jméno známé, 
vždyť Radka tu strávila 38 let svého života 
a do Harrachova se stále ráda vrací. Ale 
pro ty, co netuší. Tak Radka Tkáčiková 
je především profesionální průvodkyně 
v Himalájích, organizuje cestopisné 
přednášky, podporuje studium dětí 
v Nepálu, ale pomohla zde třeba místním 
i po zemětřesení. A je to nejen velká spor-
tovkyně tělem i duší, ale našla zálibu i ve 
focení. Vy se s ní můžete vidět na jejích 
pravidelných cestopisných přednáškách, 
které se konají i v harrachovském hotelu 
Skicentrum. A nejinak tomu bude i letos. 
Přesný termín letošní přednášky, která 
bude zaměřená na východní Indonésii, 
kde si budete moci poslechnout třeba 
o čarokrásném ostrově Flores, komod-
ských dracích, výstupech na sopky, 
naleznete již brzy na www.harrachov.cz 
nebo na www.tkacikova.cz – na těchto 
stránkách naleznete i kompletní nabídku 
zájezdů a přednášek Radky Tkáčikové. 
A co se dozvíte z rozhovoru? Třeba o tom, 
proč zrovna Himaláje se staly její srdeční 
záležitostí, proč pomáhá místním nebo 
zda při cestování spoléhá pouze na svou 
lékárničku, či využívá tradiční himaláj-
ské byliny a bobule. 

 Radko, Vaše první delší cesta do Hima-
lájí proběhla už v roce 1996. A právě 
Himaláje se staly Vaší největší specializa-
cí, jak hodně se od té doby tyto velehory 
změnily? Ovlivnil je nějakým způsobem 
hojně propíraný masivní turismus?
Samozřejmě, že Himaláje se od té doby 
změnily hodně, například trek k Everestu 
byl v roce 1996 ještě panenský, zatímco 
dnes už můžeme na této trase nalézt 
jídelny, které mohou směle konkurovat alp-
ským hotýlkům či horským chatám. Také 
počty návštěvníků se za daný rok zvýšily. 
Dříve jich bylo v řádu tisíců za rok, ale 
třeba dle statistik v roce 2018 tuto oblast 
Everestu navštívilo přes 15 tis. lidí pouze 
v říjnu a za celý rok to pak bylo  
35 tis. lidí. Takže i to je neklamný důkaz 
toho, že posun a změna je ohromná.
Krom klasických treků v Nepálu se 
zabýváte i organizováním a realizací 
nových treků do méně navštěvovaných 
oblastí v Nepálu, Ladakhu a Tibetu. 
Kdo Vám pomáhá s výběrem těchto 
tras? Místní? Nebo si vyhledáváte tyto 
trasy sama – na svou vlastní pěst?
Už jste si v podstatě odpověděla sama, 
protože jedno ovlivňuje druhé. Jedním 

z největších pomocníků je mapa, kde 
hledám místa, a někdy už marně, která 
jsem ještě neviděla. Pak je to kombinace 
informací od místních lidí a agentur, se 
kterými spolupracuji, abych zjistila, zda 
je můj plán vůbec reálný. Podle mapy sice 
vidím, že tam jsou různá sedla, vyznačené 
turistické trasy, ale ne vždy je poznat, na 
kolik je tato trasa průchodná. Můžu sice 
vymyslet nějakou trasu, ale místní mi třeba 
řeknou, že neznají nikoho, kdo by přechod 
toho sedla znal. Třeba v Ladakhu najímám 
koně na nošení zavazadel, protože lidé si 
je už nechtějí tahat na zádech, a například 
tam jsem měla vymyšlenou krásnou trasu, 
která protínala izolovanou oblast. Na trase 
byly zároveň vesničky, takže tam bylo 
vše, co chci, aby tam bylo. Krásná odlehlá 
příroda, ale současně kontakt s místními 
lidmi, ale pak jsem zjistila, na základě roz-
hovoru s místními, že je tam sedlo, které 
je skalnaté a nedá se tam projít s koňmi. 
Tudíž pak narážím na různé technické pro-
blémy, které musím zohledňovat. Mám zde 
ale i kamaráda, který má velkou prodejnu 
map v Nepálu – v Káthmándú, tiskárnu, 
edituje nové průvodce a mapy a ve spolu-

práci s místními se snaží vymyslet nové 
trekové trasy a zanést je do mapy. A já 
jsem vlastně první, komu o nich řekne, 
abych je prošla. 
Dle Vaší nabídky v oblasti průvod-
covské činnosti bych tipla, že se staly 
Himaláje Vaší srdeční záležitostí. Co 
Vás právě tam tak láká? Krása velehor, 
povaha místních obyvatel, nebo je to 
něco jiného?
Himaláje mě vždycky lákaly a chtěla jsem 
tam, takže jsem si tímto splnila své přání. 
A tím, že to tam za ty roky znám, jsem se 
stala specialistou na tuto oblast. Mám zde 
klientům co nabídnout, vyhledávají si mě 
více než třeba na oblast Indonésie. Jsem 
pro ně prostě více zapsaná v Himalájích. 
A samozřejmě je to i o té povaze místních 
lidí, kteří jsou převážně fakt výborní lidé. 
Lidé žijící v horách jsou dobrosrdeční, 
smíření s osudem, který k nim dolehl 

– o tom jsem se nejvíce přesvědčila po 
zemětřesení v roce 2015, jsou všímaví 
k vám, k vašim potřebám. Je to všechno 
takový propojený řetězec. Není to pouze 
o jedné věci, vše spolu souvisí.
Vy jste se dokonce rozhodla pomáhat 
obyvatelům Nepálu, a to prostřed-
nictvím finanční podpory, která 
pomáhá dětem v místních sirotčincích, 
handicapovaným dětem nebo jde na 

podporu jejich studijního života. Co 
Vás k tomuto počinu vedlo? A s jakým 
úspěchem se Vám daří realizovat tyto 
dobré skutky?
Je to opět jedno s druhým. Když tam jezdí-
te, tak si všímáte, jak tam ti lidé žijí, co by 
potřebovali, jaké mají špatné podmínky ke 
vzdělávání. Navíc tím, že tam mám přátele, 
kteří mi o Nepálu vypráví, mám ty informa-
ce mnohem celistvější, než když tam jedete 
jenom jako turista a máte vyvalené oči nad 
horami a nejste schopná vnímat jednotlivé 
souvislosti. A po tom, co jsem tam měla 
v roce 2012 vážný úraz, a nebýt místních 
Nepálců, možná bych už ani nežila, tak 
jim mám v tomto směru co vracet. Další 
popostrčení nastalo v roce 2015, kdy jsem 
tam zažila zemětřesení a bylo tam potřeba 
pomoci. I z tohoto důvodu jsem tam v té 
době zůstala o tři týdny déle. Podařilo se 
mi od svých klientů a přátel vybrat přes půl 
milionu korun, které jsem investovala do té 
první nezbytné pomoci, kdy jsem s nepál-
skými kamarády vozila pomoc do nejizolo-
vanějších oblastí, kam se potřebná pomoc 
mezitím nemohla dostat.
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Vy však pomáháte nejen dětem 
v Nepálu, ale spolupracujete i s nada-
cí Leontinka. Tato nadace se věnuje 
nevidomým, kteří sportují i na vrcho-
lové úrovni a potřebují ke své spor-
tovní činnosti nejen traséry, ale také 
finanční prostředky na závody. Vy se 
účastníte pravidelně závodu Jizerské 
50 právě jako trasérka. Jak často musí-
te s nevidomým závodníkem trénovat 
a jak vůbec samotný trénink i závod 
vypadá? 
I já si vždycky myslela, že tomu před-
chází dlouhodobý trénink, ale není tomu 
tak. Existují samozřejmě traséři, kteří 
spolupracují pravidelně. Co se ale týče 
Jizerské 50, tak třeba někdo ze závodníků 
potřebuje traséra, protože ten jejich není 
zrovna po ruce. Pak jsou závodníci, kteří 
na lyžích stojí třikrát do roka, protože se 
věnují jiným sportům a Jizerka je pouze 
takový jejich bonus. Takže vy se domluvíte, 
že budete trasovat, a toho klienta vidíte 
kolikrát až před samotným startem. On 
vás ani nevidí, protože nevidí (úsměv) 
a jedete. Navíc závodníci s tímto handica-
pem mají úžasnou schopnost poslouchat 
pokyny a reagovat na to, co říkáte. Na 
závodníka se musí mluvit tak, aby vás 
slyšel, mluvit zřetelně, otáčet se na něj, 
říkat levá, pravá zatáčka, stoupání, sjezd. 
Takže se sesynchronizujete v podstatě až 
v průběhu závodu. 
A teď zase zpátky k Nepálu. V Nepálu 
se prolíná hinduismus s buddhismem. 
Ovlivnila nějakým způsobem tato 
náboženství i Vás samotnou? A pokud 
ano, jak?
To by bylo na hodně dlouhou odpověď. 
Ono to ovlivní skoro každého, kdo se 
alespoň trochu zamyslí nad principy 
buddhismu, což je spíše filozofie než 
náboženství. Je to o tom, žít přítomným 
okamžikem a neřeší se moc minulost ani 
budoucnost, protože ta už byla nebo není. 
Toto se snažím aplikovat i ve svém životě. 
To znamená, že se snažím více dostávat 
do vnitřního klidu a užívám si přítomný 
okamžik. I současné knihy s psychologic-
kým podtextem, které jsou pomocníkem 
mnohých, v podstatě vychází z filozofie 
buddhismu, která je 2 500 stará a stále 
aktuální. Tudíž nové moderní metody mají 
základ v tom, co už tu bylo kdysi dávno vy-
řčené. To já osobně považuji za naprosto 
dokonalé, že se vracíme takto ke kořenům. 
Ale nakolik to ovlivnilo mě samotnou, to 
by muselo posoudit mé okolí. 
Existuje v Nepálu nějaká tradice nebo 
zvyk, jež Vás milým či nemilým způso-
bem překvapil?
Nepál vás neustále něčím překvapuje, 

i když to tam důvěrně znáte. Tradic tu 
existuje strašně moc. Třeba veřejné spalo-
vání mrtvých, hinduistická tradice, i když 
buddhisté to dělají podobným způsobem. 
Hinduisté v Nepálu mají pohřebiště 
u posvátné řeky. A zatímco u nás jsme 
zvyklí na kremace v soukromí a obřad trvá 
například 20 minut, tak tady jde o rituál, 
který trvá třeba více než 2 hodiny. Vedle 
sebe hoří několik těl, mezi nimi volně pro-
cházejí lidé, návštěvníci, turisté a dívají 
se do hořících plamenů. Mezitím si děti 
plují v rakvi, v které byl nebožtík přivezen, 
na druhou stranu řeky, respektive stoky. 
Tak to jsou věci, které překvapují mnoho 
mých klientů. A já osobně se třeba setkám 
s něčím novým, ale není to nic, co bych 
nazvala vyloženě překvapením. 
Nedílnou součástí tradiční nepálské 
společnosti je i šamanismus. Setkala 
jste se přímo s nějakým šamanem či 
jejich rituálem? 
Ano, setkala, v Ladakhu. Jedna šamanka 
zde měla pravidelně každý týden seance, 
kam chodili místní pro uzdravení. A neřeší 
se zde pouze zdravotní problémy, ale sou-
částí toho jsou i meditace. Tady jsem byla 
i svědkem toho, že šamanka léčila i tím, že 
se přisála ústy na nemocné tělo a za chvíli 

do hrnečku vyplivovala hleny a sraže-
nou krev. Já jsem stála cca 2 metry od ní 
a viděla, že se nejedná o žádný podvod, 
a těch lidí, co za sebou takto vyléčila, bylo 
asi 20. Lidé vůbec nechápali, že se na to 
jenom dívám, zvali mě, ať to podstoupím 
také. Šamanka se dostávala do transu po 
odříkání určitých manter, pak se z toho 
transu opět dostala. Jednalo se o tak 
silnou atmosféru, kdy se dala ta přítomná 
energie uchopit a já dodnes nechápu, co 
se tam dělo. O podvod rozhodně nešlo, 
ale zároveň to moje racionální myšlení 
nedokáže pojmenovat. Kdybych měla v té 

době nějaký dlouhodobý zdravotní pro-
blém, tak bych tento způsob uzdravování 
asi podstoupila, i když by tam byl velký 
respekt před něčím neznámým. 
A pokud Vám nastane nějaký zdravotní 
problém v Nepálu, spoléháte na svou 
lékárničku, nebo si necháte poradit 
nějaký způsob léčby od místních? 
Obojí. Místní samozřejmě rádi poradí. Ve 
vesnici, kde není základní zdravotní péče 
západního typu, existují tibetští lékaři, 
kteří léčí na základě různých bylin a bobu-
lí. Ale není to úplně stylem babka kořenář-
ka. Na tento způsob léčby musí studovat 
8 let, existují na to i univerzity. Nejedná 
se tedy o žádné šarlatánství, ale jde už 
o sofistikovanou vědu. Umí i chirurgii, ale 
jelikož jejich nástroje jsou v horší kvalitě, 
tak pokud to není nutné, věnují se spíše 
nemocem než jiným zákrokům – to už se 
snaží přenechávat normálním nemocni-
cím. Dokonce jednoho takového lékaře 
navštěvujeme pravidelně i s mými klienty, 
kde si u něj nechávají udělat diagnózu. On 
vás upozorní na zdravotní problém, o kte-
rém ani nevíte, že ho máte. Moje kama-
rádka třeba měla problém s cystou, měla 
jít na operaci, zkusila užívat předepsanou 
směs bylin a bobulí od tibetského lékaře 

a pak mi psala, ať jí přivezu další bobule, 
že byla u svého doktora, který nechápal, 
že se všechno zmenšilo, a ona nemusela 
na operaci nakonec jít. 
Vaše průvodcovská činnost se ale nespe-
cializuje pouze na Nepál, ale třeba i na 
Srí Lanku či východní Indonésii. Dle 
jakých kritérií si tato místa vybíráte? 
A máte raději moře nebo hory?
Hory jsou pro mě životním základem, bez 
nich bych žila asi těžko. Ale jinak si pro 
průvodcování vybírám země podle toho, 
jak je znám, abych také věděla, jak řešit 
případné problémy na cestě. 
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STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOLY

Únor 2019
Pomoc školního asistenta žákům ohroženým slabým prospě-
chem, zřízení doučovacích konzultací a dvou nových zájmo-
vých kroužků (badatelský a redakční) obsahuje nová řada do-
tačního titulu zaměřeného na inkluzi z prostředků Operačního 
programu pro Výzkum, vývoj a vzdělávání, kterého se naše 
škola účastnila již v předchozích dvou letech. Pro velký zájem 
ze strany rodičů škola opět požádala o dotaci na inkluzi a další 
dva roky bude moci žákům i rodičům poskytnout služby, na 
které byli díky účasti v projektu zvyklí. Rodiče, kteří mají zájem 
využít služby školního asistenta pracujícího s dětmi po vyučo-
vání dle potřeb dítěte po dohodě s vyučujícím, mohou své dítě 
přihlásit podáním písemné přihlášky u paní hospodářky školy. 
Věříme, že tato nadstandardní pomoc dětem přináší a bude 
i nadále přinášet své ovoce. 

H e l e n a  S t ř í b r n á ,  
ř e d i t e l k a  š k o l y

V úterý 5. 2. 2019 proběhlo na naší škole již tradiční školní 
kolo Biologické olympiády. Tato soutěž vyžaduje od žáků teo-
retickou i praktickou přípravu. V letošním roce se do soutěže 
přihlásila 2 děvčata – žákyně 8. třídy Nela Bohatá a Mariana 
Grísniková. Děvčata si ve školním kole vedla velmi dobře 
a přejeme jim hodně štěstí v dubnu v kole okresním, které se 
uskuteční na jabloneckém gymnáziu U Balvanu.                  

P e t r a  Š e b e l k o v á

Vzdělávací společnost e-DUHA představila našim žákům  
1. i 2. stupně preventivní vzdělávací program zaměřený na 
on-line závislosti. Formou poutavé přednášky získali žáci in-
formace o bezpečném chování a možných rizicích na internetu, 
o nebezpečnosti hazardního hraní a prevenci kyberšikany. 
K posílení pozitivní atmosféry ve třídách a vztahů mezi žáky 
třídního kolektivu byl pro žáky rovněž realizován intervenční 
program vedený etopedem Petrem Šolcem. 

A l e n a  Z a p l e t a l í k o v á

INFORMACE Z MATEŘSKÉ ŠKOLY KAMÍNEK V HARRACHOVĚ

Ve středu 13. 3. 2019 v době od 15–16 hod. 
je možné pro rodiče dětí, které mají zájem 
příští školní rok přihlásit děti do MŠ, se se-
známit s prostředím mateřské školy a získat 
informace ohledně zápisu, který se bude 
konat v květnu.

Na všechny se těší kolektiv MŠ

A pokud organizuji akce do těchto zemí, 
musím vědět, jak to tam funguje i ve 
společnosti. 
Nastal ve Vašem průvodcovském životě 
okamžik, kdy Vám šlo o život? A pokud 
ano, jak Vás takový zážitek ovlivnil?
Ano, nastal v roce 2012, kdy jsem v Nepá-
lu spadla a zlomila si páteř na devětkrát, 
měla jsem zlomených šest žeber, zápěstí, 
roztříštěné rameno atd. To byl v mém ži-
votě takový klíčový okamžik. Když se pro-
budíte z bezvědomí a jste docela ráda, že 
žijete, a pak zkoumáte, jestli se můžete hý-
bat. Krátce po probrání se z narkózy jsem 
tam šokovala místního doktora otázkou, 
kdy můžu jít zpátky do hor. Po jeho sdělení, 
že za půl roku, jsem ho požádala, zda by 
mi nemohl obstarat láhev červeného vína. 
To jsem ještě netušila, že rentgenolog jaksi 

„přehlédl“ klíčové zlomeniny v oblasti páte-
ře, a to především rozdrcený obratel TH6, 
který mě mohl rychle doživotně posadit na 
vozík. Naštěstí i během těch 10 dní, kdy 
traumatolog netušil o dalších zlomeninách 
a snažil se mě rozchodit, nedošlo k rozsáh-
lejšímu poranění přesto, že úlomky byly 
v nebezpečné blízkosti míchy a hrozilo mi 

tím pádem velké nebezpečí. Tím se odchod 
do hor oddálil a do Nepálu jsme se vrátila 
po roce, což byl z hlediska rozsahu zranění 
rekordní čas. Nechtěla jsem si vůbec 
připustit, že skončím na vozíku, i když mi 
to hrozilo. Je to vše o tom, jak jste životně 
nastavená. Zda si řeknete, že je to konec, 
nebo je třeba začít bojovat a vrátit se na 
místo, kde jste byli. Najednou jste vděčná 
za to, že se můžete postavit znovu na nohy, 
děkujete všem nahoře, že můžete další 
den dýchat. A i přesto, že mám hodně 
povinností, ráda uteču před stresem třeba 
na běžky a řeknu si, že o tomhle ten život 
je, umět si ho trochu vychutnat a užít si tu 
krásu kolem, a ne o ní jenom snít. 
Vy jste neuvěřitelně aktivní člověk, kde 
a jak nabíjíte energii? A umíte třeba 
odpočívat i pasivně?
To si vždycky říkám, když přijedu domů, 
že si lehnu s knížkou. Já bych to i uměla, 
ale doma jsem vždy jenom na krátkou 
chvíli, do toho si organizuji zájezdy, dělám 
přednášky a další povinnosti, které mi ži-
vot přináší. A když je hezky, tak raději jdu 
na běžky, než abych seděla doma 3 hodiny 
s knížkou. Asi nejde mít úplně všechno. 

Můj způsob relaxace je kombinace přírody 
a sportu. Takže v zimě jsou to především 
Jizerky na běžkách. Ale i třeba cestování 
bez klientů, kdy se nemusíte o nikoho 
starat. Po zájezdech odlétám sama do 
Indonésie a jsem tam třeba 3 týdny sama. 
Nic nemusím, nemám povinnosti, jedu si, 
kam se mi zrovna chce, a toto mě v podsta-
tě nabíjí. Čerpám energii z přírody, z dané 
destinace a z místních lidí. 
Je pro Vás slovíčko „doma“ tady v Čes-
ké republice, nebo si dokážete předsta-
vit mít domov i někde jinde?
Asi bych si neuměla představit žít natr-
valo v Nepálu, i když se mi nikdy nechce 
odtamtud odlétat. Zpravidla mě to baví 
tam, kde zrovna jsem, nechce se mi odlétat 
z domova a často ani se vracet. A když 
tam už jsem, tak tam jsem za pár hodin 
domestikovaná. Liberec, ve kterém bydlím, 
mi přijde jako ideální místo k životu. Je 
tam příroda, skály, hory, řeky, přehrady, 
přátelé atd. Ale kdybych se v příštím životě 
narodila třeba v Jižním Tyrolsku, tak by 
mě to asi nezarmoutilo. 
 

L e n k a  S k r b k o v á
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Milí čtenáři a přátelé harrachovské knihovny, máme před sebou březen – Měsíc čtenářů. Hned první týden jsou sice jarní 
prázdniny a knihovna bude kvůli dovolené zavřená, ale od 11. 3. bude zase celá vaše. Kromě nových knížek se můžete těšit na 
další čtenářskou anketu, pro děti je přichystané zábavné odpoledne plné rébusů a hlavolamů, pro zájemce o téma zdraví před-
náška o psychosomatice a hříšníkům, kteří nevrací knížky včas, bude v březnu shovívavě odpuštěna pokuta v rámci čtenářské 
amnestie. Pojďme si březen užít společně! M. Holmerová

Psychologické romány
R. Třeštíková – To prší moře
S. Baume – Vyšlapaná čára  
Severská krimi
H. Nesser – Případ G  
Thriller
J. Jakeman – Náš manžel
Válečný román
E. Nemertová – Čas vlků  
Filosofický román
D. Michie – Dalajlamova 
kočka  
Román pro ženy
E. Careyová – Uzamčená 
minulost  
Sci-fi
M. Loureiro – Apokalypsa Z: 
Začátek konce  

Novela
Z. Dostálová – Proč všichni 
odcházejí  
Povídky
L. Kábrtová – Místa ve tmě  
Z. Svěrák – Filmové příběhy  
Fejetony
M. Beck a další autoři – Moje 
řeč: fejetónky Dobré češtiny  
Autobiografický román
W. S. Burroughs – Feťák  
Biografie
P. Kosatík – Jiný T.G.M.
K. Hoffmanová – Vrdlouháni 
aneb prauda vo zázračnym 
uzdravováni  
Encyklopedie
S. Thomová – Encyklopedie 

magických míst  
Pohádky
M. Dvořák – Pět ocásků 
v Harrachově  
A. Lindgrenová – Mio, můj 
Mio  
Historický příběh pro děti
V. Válková – Doba kamenná: 
pomsta Šedého lva
Dobrodružný příběh pro 
děti
K. May – Do země mandarínů  
Populárně – naučná publi-
kace pro děti
P. Bártíková – Příroda v noci 

NOVÉ KNIHY

NOVINKY
Elisabet Nemertová – Čas vlků 
Starodávná legenda praví, 
že v každém člověku žijí dva 
vlci a neustále bojují o tlukot 
srdce. Jeden z nich je strach 
a nenávist a ten druhý láska 
a důvěra. Který z vlků vyhraje? 
Ten, kterého živíme… Čas 
vlků je kniha o odvaze a lásce 
ve Švédsku ve stínu 2. světové 
války. O odvaze postavit se 
za to, v co v nitru věříme, za 
slabé a bezbranné, odvaze 
bránit právo na svobodu těla 
i ducha a neuposlechnout 
rozkazy. I nejčernější temno-
tou prosvítá zářivé světlo lásky 
a naděje.

Soňa Thomová – Encyklopedie magických míst 
Lákají vás dobrodružné 
cesty do tajuplných končin 
naší vlasti, kde ožívají 
mýty a zjevují se nad-
přirozené bytosti? Máte 
rádi tajemstvím opředené 
příběhy a dodnes ne-
odhalené a provokující 
záhady? Přitahují vás 
místa, o nichž se říká, že 
z nich vyzařuje pozitivní či 
negativní energie? Vydejte 
se na toulky po místech 
možná zdánlivě známých 
a všedních, avšak skrýva-
jících záhady a neobyčejné 
události, z nichž se vám bude tajit dech.

Michal Dvořák – Pět ocásků v Harrachově  
Co se stane, když na zimní dovolenou do Harrachova vyrazí myší rodinka? 
Bude veselo. Rozpustilá parta řádí v Krkonoších na lyžích i sáňkách, opo-
menout nesmí výlet k zamrzlé Mumlavě či mamutímu skokanskému můstku 
a dojde i na pár boulí. Zasloužený večerní odpočinek po celodenním řádění 
naruší jen tancující rolby, které připravují svah na další den plný radovánek!

Krásnou sněhovou 
vločku v rámci lednového 
soutěžního tvoření 
vyrobili: 
N. Lukešová, 
A. Polívková, I. Kočíbová, 
H. Jiroušová a O. Martin. 
Díky! 

Na měsíc březen jsou pro 
děti připraveny zapek-
lité hádanky. Přijďte si 
zasoutěžit!

SOUTĚŽ PRO DĚTI

NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY
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KRÁTKÉ ZPRÁVY

Foto: R. Pilař

BŘEZEN – MĚSÍC ČTENÁŘŮ: AKCE  
V KNIHOVNĚ 

Soutěž pro děti
Hádanky

Čtenářská anketa
Jaký jste typ čtenáře?

DUBEN: AKCE V KNIHOVNĚ

1. 4. 15–16 h Tvůrčí psaní
Lekce tvůrčího psaní pro děti, které mají chuť pohrát si s vlast-
ní fantazií

1. – 30. 4. Burza knih
Prodej vyřazených knih a časopisů pro děti i dospělé

14. 3. 15–16 h Chytrá makovice
Zábavné odpoledne pro děti plné rébusů a hlavolamů

21. 3. 17–18 h Beseda pro dospělé
Co je psychosomatika a jak nám může pomoci v prevenci i při 
léčbě zdravotních potíží

Čtenářská amnestie
Možnost vrácení knížek po dlouhé době s prominutím pokuty

Oprava a balení knížek

POZVÁNKA DO MĚSTSKÉ KNIHOVNY



           Provozovna:

                                                   Betonárka – Uhelné sklady
               Dolní Rokytnice 297

512 44 Rokytnice nad Jizerou

Tel.: +420 481 523 321
Mobil : +420 732 904 499

                           ZIMNÍ NABÍDKA PALIV Email:   betonarka@stemro.c  z  
              HNĚDÉ UHLÍ :  -  ořech 1, ořech 2, kostka (Ledvice – Bílina)
                                          -  ořech 1, ořech 2 balené v pytli po 25 kg                                      Paliva dopravíme dle objednaného množství sklápěcími vozy s pásem, 

                                                                                                                                                                           hydraulickou rukou nebo dodávkou. 
                                                                                                                                                                                            Technické informace poskytne p. Štěpánek tel: 603 729 927

              UHELNÉ BRIKETY (rekord) :  - 2“ volně ložené
         - 6“ volně ložené nebo pytlované po 40 kg

                          - 7“ balené po 10 kg (igelit)
              DŘEVĚNÉ BRIKETY:  - RUF- kostky z měkkého smrkového dřeva

         - RUF HARD – kostky z tvrdého dřeva
               - válečky ENERGO z měkkého dřeva
               - válečky ENERGO HARD z tvrdého dřeva

DŘEVĚNÉ PELETY:     - EN + A1 (15kg - 6mm)

ŠTÍPANÉ DŘEVO:       - balené v pytli po 25 kg                          

ZÁTOPOVÉ TŘÍSKY:  - balené v pytli 
              PROPAN BUTAN:         - 2 kg, 10 kg, 33kg
              POSYPOVÁ SŮL:        - balené v pytli po 25 kg

INZERCE

OBSLUHA 
PARKOVIŠTĚ HARRACHOV

SHÁNÍME PRACOVNÍKY PRO OBSLUHU PARKOVIŠŤ 
V MĚSTĚ HARRACHOV, LIBERECKÝ KRAJ.

Pracovní úvazek 10 hod/denně, 
cca 160 hodin měsíčně.

Mzda: 20 000 Kč

Náplň práce:
• komunikace se zákazníky parkoviště
• řešení závad
• výběr peněz a vydávání daňových 
  dokladů (v případě výpadku  
   parkovacího systému)
• základní ovládání parkovacího  
   systému (otevírání bran, výměna  
   termopapíru)
• přesuny mezi parkovišti

Požadavky:
• min. odborné vyučení bez maturity
• trestní bezúhonnost
• ŘP typu B a vlastní automobil
• základní uživatelská znalost  
   práce na PC

Kontakt: info@apreco.cz  nebo  volat na 601 574 612

OBSLUHA HARACH_A5.indd   1 05.02.19   18:28



Český pohár 
V BIATLONU  
DOROSTU 
A DOSPĚLÝCH

HARRACHOV 

15.3. - 17.3. 2019

Biatlonový areál 
SKP Harrachov

Akademické mistrovství ČR



PŘIŠLO DO REDAKCE

V sobotu 16. února bylo tady u nás na horách překrásné inverz-
ní počasí s viditelností na Ještěd a Trosky. Harrachov navštívila 
spousta turistů, milovníků sjezdového i běžeckého lyžování. Ti, 
kteří tuto nádheru chtěli vidět na vlastní oči, se vydali směrem 
k Vosecké boudě po Terexu, stejně jako já. Čekalo nás nemilé 
překvapení, trasa nebyla upravená. 
Stopy projeté – ušlapané jen od lidí, různě hluboké a zledova-
tělé… Díky sluníčku a večerním mrazům byly velice náročné na 
pohyb a sjezd. Bylo mně z toho smutno a styděla jsem se za to, 
co jsem vyslechla na danou situaci od ostatních běžkařů.
Kde se stala chyba?!
Letošní zima nám přinesla exkluzivní sněhovou nadílku 
a sportovní areál spolu s městem nejsou schopni připravit tratě 

pro běžkaře na vrcholu sezony, kdy je na horách nejvíce turistů 
a jsou navíc jarní prázdniny?
Je to velká škoda. Trasa není upravena ani rolbou, ani měst-
skou čtyřkolkou se zařízením na úpravu běžeckých tratí.
Propagovaná „Perla Krkonoš“ tímto ztrácí na svém lesku!
Turistika živí celý Harrachov. Vymýšlejí se strategie, jak přilá-
kat co nejvíce turistů. Tímto přístupem bude efekt opačný. Proč 
běžkaři raději jezdí do Jakuszyc?! Kdo tam byl, zná odpověď!

Je na čase postavit se problému čelem, najít řešení, a ne vést 
žabomyší války!  

A l e n a  J í c h o v á
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Počasí o popisovaném víkendu bylo opravdu krásné a také před víkendem byl upraven základní okruh běžecké magistrály z vrcholu Čertovy 
hory přes Ručičky na Zátiší a dále po Kládové cestě na Voseckou boudu, cesta od Krakonošovy snídaně podél Mumlavy přes Harrachovu cestu 
k Normě, biatlonové „Kolečko“ s cestami kolem Černého rybníka až k celnici a také okruh závodních běžeckých tratí. Celkem bylo před víkendem 
upraveno 40 km. Na webu skiareal.com a bilestopy.cz byly upravované trasy zaznamenané.
Již jsme uváděli v únorovém zpravodaji, že úpravu běžeckých terénů financuje Sdružení pro rozvoj cestovního ruchu v Harrachově (dále pouze 
SCRH), a to z příspěvků svých členů. Největší přispěvovatel je Sportovní areál Harrachov, dále město Harrachov a poté ubytovatelé od velkých 
hotelů až po malé ubytovatele, lyžařské školy a půjčovny, některé restaurace, obchody a také někteří občané Harrachova – všichni, kteří se 
snaží jistou měrou podpořit cestovní ruch v Harrachově. Sdružení pracuje s určitým finančním budgetem, který musí rozdělit do více směrů. 
Distribuuje několik druhů map, které jsou mezi turisty velmi žádané, různé propagační tiskoviny, hradí úpravu běžeckých terénů, provoz 
skibusu, splácí městskou čtyřkolku a mnoho dalších činností. Založili jsme veřejnou sbírku „Bílou stopou kolem Harrachova“, ale bohužel ze 
strany běžkařů je zatím malá finanční spoluúčast nákupem sponzorských známek nebo zasláním částky přímo na číslo transparentního účtu 
ČS 5076470319/0800. 
Na běžecké terény je tedy každý rok stanovena finanční částka, kterou je možné utratit, dále záleží na vývoji počasí a podle toho se musí s ohle-
dem na celou zimní sezonu plánovat, kdy a kam se pojede upravovat. A je potřeba každou úpravu zvažovat s rozmyslem. Sportovní areál Harra-
chov je firma, kterou si sdružení najímá na úpravu běžeckých terénů, a je připravena každý den vyjet upravovat běžecké terény. 
Těsnou blízkost běžeckých terénů v Jakuszycích považujeme za naši obrovskou výhodu a nevidíme důvod, proč bychom měli spolu o cokoliv 
soutěžit. Terény v Jakuszycích jsou pro běžkaře příjemnější, nejsou tak náročné a z toho důvodu také zajíždí pravidelně 2x denně skibus do Jakus-
zyc, kam je možné se dostat též pohodlně i vlakem. Nepovažujeme za nic špatného, když běžkaři z Harrachova vyjedou na tratě do Jakuszyc, ba 
naopak. 
Nedomníváme se, že jde o nějaké „žabomyší války“, jediný problém je omezené množství financí. Velká část ubytovatelů do sdružení vůbec ne-
přispívá, a tak musíme vystačit s tím, co máme. Je nutné ovšem říci, že sdružení v Harrachově jako jediné v širokém okolí funguje již dlouhá léta 
a stále spojuje podnikatele, kteří si uvědomují, že je potřeba se na rozvoji aktivně podílet. Pokud by se členy stalo více ubytovatelů a podnikatelů, 
mohli bychom tak uvolnit větší částku třeba právě na úpravu běžeckých terénů.

S d r u ž e n í  p r o  r o z v o j  c e s t o v n í h o  r u c h u  v  H a r r a c h o v ě ,  z . s .

Ahoj Aleno,
naprosto s tebou souhlasím. Je ale nutné pojmenovat přesně odpovědné organizace či osoby.
Úpravu běžeckých tratí má na starost SCRH, odpovídá za ni tajemnice Vladimíra Černá a toto sdružení si najímá techniku 
u 3 dodavatelů. Rolbu u SAH a.s., čtyřkolku u města Harrachov a skútr u SKP Harrachov.
Zároveň bylo před sezonou sdružením určeno, kdo má jaký úsek upravovat a kolik na to dostane financí (město a SKP dostalo 
na celou sezonu po 8 000 Kč) a zbytek z téměř 400 000 Kč na rolbu SAH a.s.
Z tohoto plyne, že to není o tom, zda jsou SAH a.s. nebo město Harrachov schopni připravit tratě, ale že je potřeba tuto úpravu 
objednat a zaplatit. Podle SCRH je, vzhledem k ceně za pronájem rolby 3 000 Kč/mth včetně DPH, potřeba budget na úpravu 
běžeckých tratí navýšit nebo najít levnější variantu úpravy běžeckých tratí. Věříme, že řešení není pouze stále přidávat více 
a více peněz, ale změnit systém.
Úprava běžeckých tratí v Harrachově byla diskutabilní v minulých letech a letošní rok jen zvýraznil tento velký problém, který 
může v důsledku znamenat konec „běžkování“ v Harrachově.
Město připravuje nový systém úpravy běžeckých tratí v Harrachově. Doufáme, že najde podporu u většiny zastupitelů a od příští 
sezony se nám podaří tento problém vyřešit.

S  p o z d r a v e m
D a n i e l  B e n e š ,  m í s t o s t a r o s t a  m ě s t a

Na základě dopisu od Aleny Jíchové, týkající se úpravy běžeckých tras, se nám podařilo získat reakce ze strany Sdružení pro 
rozvoj cestovního ruchu v Harrachově a z města Harrachova. Čtěte níže.
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DOBRÝ ANDĚL

Mezi obyvateli Harrachova 
najdeme přes 10 Dobrých andělů
Dobrým andělem se stává každý, kdo přispívá nadaci Dobrý 
anděl a prostřednictvím pravidelných finančních příspěvků 
tak pomáhá rodinám 
s dětmi, které zasáhla 
vážná nemoc. Díky těmto 
darům pak mohou jejich 
rodiče uhradit výdaje 
spojené s léčbou – na-
příklad častou dopravu 
do nemocnice, doplatky 
léků, speciální stravu, 
zdravotnické pomůc-
ky, rehabilitace a další 
potřebné terapie. 

Dobří andělé pomáhají 
i u nás
„Celkově již dárci
 pomohli více než 
6 218 rodin, z Harra-
chova pochází 2 z nich. 
Dárců, Dobrých andě-
lů, u vás najdeme přes 
10. Děkujeme všem, 
kteří se rozhodli nezištně 
pomáhat druhým. Každý 
den vidíme, že i malý 
příspěvek pomůže a do-

káže vykouzlit úsměv na tváři,“ vzkazuje čtenářům Petr Sýkora, 
spoluzakladatel nadace Dobrý anděl. 

Naprostá transparentnost
Veškeré příspěvky dárců nadace Dobrý anděl odevzdává po-
třebným rodinám do posledního haléře, protože je její provoz 
hrazen ze soukromých zdrojů Petra Sýkory a dalších filantropů. 
Navíc získává každý dárce, který se zaregistruje na 
www.dobryandel.cz, i přístup do svého Andělského účtu, kde 
vidí konkrétní příběhy rodin, kterým pomáhá. Aktuálně nadace 
každý měsíc přijme 100 nových žádostí o pomoc a celkem 
odesílá příspěvky více než 3 400 rodin.

P e t r  S ý k o r a  s  r o d i n o u ,  k t e r é  p o m á h a j í  D o b ř í  a n d ě l é
archiv nadace Dobrý anděl

  CO JE NOVÉHO,
 PANE STAROSTO?

 

I Váš starosta v našem vysílání!

Každý všední den v 15:30 hodin 

RÁDIO VAŠEHO KRAJE
liberec.rozhlas.cz

LetakA5-starosta-Liberec-final.indd   1 12.2.2019   7:31:26

INZERCE

Harrachov 455
tel: +420 604 267 477
apresskione@gmail.com

OPRAVY ELEKTROINSTALACE

Zdenìk Moravec

instalace a návrhy LED osvìtlení 
instalace a udržba regulace topení 

HLEDÁME RECEPČNÍ pro 
David wellness hotel v Harrachově 
s nástupem od 1. března 2019.

Podmínky na telefonu: 
605 219 341, 
e-mailu: david@davidhotel.cz 
nebo přímo na hotelu.



ZPÁTKY DO HISTORIE
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Vzpomínka na profesora Rudolfa Jedličku
Počátkem letošního roku si 
připomínáme 150. výročí 
narození jedné z nejvý-
znamnějších osobností spo-
jené s naším městem. Dne 
20. února 1869 se v Lysé 
nad Labem narodil vynika-
jící lékař, chirurg, rentge-
nolog, radiolog a mecenáš, 
profesor Rudolf Jedlička. 
Poté, co dokončil gymnázi-
um, kde ho učil i J. S. Guth 
Jarkovský, pokračoval ve 
studiu lékařství. Po pro-
moci doktorem veškerého 
lékařství na české Karlo-Fer-
dinandově univerzitě dne 
28. července 1895 zamířil 
Rudolf Jedlička na May-
dlovu chirurgickou kliniku. 
Brzy po objevu Roentgeno-
vých paprsků prosadil už 
v lednu 1897 první operaci 
provedenou na základě diagnostiky rentgenem. K tomuto 
tématu se váže kuriózní historie. První rentgen v Čechách 
totiž nekoupila nemocnice, ale hoteliér Antonín Cífka, který 
si ve svém pražském hotelu U černého koně zřídil jako atrakci 
pro hosty soukromý rentgenový kabinet. Hosté si mohli na 
zobrazovacím stínítku prohlížet vlastní kostru. Právě na tomto 
přístroji provedl Jedlička první vyšetření. 
V letech 1912–13 se osobně zúčastnil I. balkánské války. 
Z vlastních prostředků vypravil skupinu chirurgů a pracoval 
zdarma v Bělehradské nemocnici. Za dobu svého působení 
operoval se svojí skupinou 1 788 raněných, z nichž pouze 
38 zemřelo. Setkání s tolika válečnými invalidy přivedlo Ru-
dolfa Jedličku k mnoha humanitárním projektům. V roce 1913 
otevřel Ústav pro tělesně postižené děti na Vyšehradě – dnes 
známý Jedličkův ústav, o dva roky později Pražské sanatorium 
s II. chirurgickou klinikou v Podolí, kterému se nemohlo rov-
nat žádné podobné zařízení v Ev-
ropě. Po vzniku Československa 
byly Jedličkovy nesporné vědecké 
zásluhy roku 1921 oceněny jeho 
jmenováním řádným profesorem 
a prvním přednostou II. chirur-
gické kliniky University Karlovy. 
Rudolf Jedlička byl ukázkovým 
příkladem workoholika. Své pro-
fesi obětoval veškerý čas a také 
osobní život. Pracoval na polikli-
nice, měl praxi v pražské Příčné 
ulici, přednášel studentům, psal 
odborné práce, jezdil na lékař-
ská sympozia. Uměl anglicky, 
německy, francouzsky a latinsky 
– často přednášel v zahraničí, 
například i na věhlasné klinice 
Mayo v Americe. Přesto měl i své 

koníčky. Rád četl, chodil do 
divadla, stýkal se s významnými 
kulturními osobnostmi. Každý 
rok na svoje narozeniny prona-
jal hudební sál, zaplatil orchestr 
a zpěváky a nechal si zahrát 
Verdiho Requiem. To byla jeho 
oblíbená skladba. O víkendech 
jezdil do Harrachova, kde měl 
na Novém Světě secesní vilu. 
Na zahrádce měl ochočenou 
srnku a taky husu, která slyšela 
na jméno a chodila za svým 
pánem jako pejsek. On neměl 
rád jen lidi, ale také zvířata. 
V harrachovské vile prožil 
i poslední dny svého života. Při 
přednášce dne 18. 10. 1926 jej 
postihl těžký atak anginy pecto-
ris. Přednášku přesto dokončil. 
Těžce vyčerpaný se nechal pře-
vézt do harrachovské vily, kam 
za ním dorazili nejbližší. Jeho 

zdravotní stav se hodinu od hodiny zhoršoval, u jeho lůžka se 
střídali členové rodiny i kolegové z kliniky. Dne 26. října v půl 
desáté večer Rudolf Jedlička zemřel.
O jeho ušlechtilosti svědčí jeho životní krédo: „Není důležité 
člověku, aby žil dlouho, ale aby byl spokojen svým způ-
sobem života a šťasten svým konáním. Je-li v tomto štěstí 
obsažen i kousek štěstí jiných, pak je život krásný.“
Rudolfa Jedličku spojuje s Harrachovem nejen jeho vila, 
kterou ve své závěti věnoval dětem z Jedličkova ústavu, ale 
i členství v místních spolcích. Byl členem Svazu lyžařů a za-
kládajícím členem L.T.B.K. Nový Svět (Lyžařský a turistický 
Bucharův klub).
O životě a díle této významné osobnosti vyšla v roce 2013 
(a letos opět) knížka s názvem „Rudolf Jedlička, samaritán 
v bílém plášti“ autora Aleše Dvořáka.

S t a n i s l a v  S l a v í k
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VZPOMÍNKA

Ing. arch. Karel Schmied (24. 12. 1934 – 5. 2. 2019)
V polovině února jsme se naposledy rozloučili s architektem 
Karlem Schmiedem. Po dobu skoro 50 let byl jeho profesní, ale 
i osobní život neodmyslitelně spojen s Harrachovem. Vzpo-
meňme proto na jeho výraznou osobnost v tomto krátkém 
příspěvku.
Ing. arch. Karel Schmied se narodil na Štědrý den v roce 1934. 
Po absolvování Gymnázia J. K. Tyla v Hradci Králové vystu-
doval Fakultu architektury a pozemního stavitelství ČVUT 
Praha. Studium u profesora Krise ukončil v roce 1960. Jako 
architekt nastoupil do Stavoprojektu Hradec Králové. Už od 
počátku byl velmi činným autorem, a i když nebyl politicky 
angažován, pobýval služebně v Egyptě, Skandinávii, Anglii, 
Rusku a později i v USA. Po revoluci byl spoluzakladatelem 
projekční firmy AKIA, kde působil jako ředitel. Od roku 2009 
projektoval se svým synem Karlem v atelieru Schmied. Zde 
byl činný až do konce života. Jeho projekty byly realizovány 
na mnoha místech České republiky, ale i v zahraničí. Mezi 
jeho nejvýznamnější stavby patří areál škol v Hradci Králové, 
Farmaceutická fakulta UK, menza VŠ v Hradci Králové. Je 
autorem prvního podchodu v Hradci Králové. Za významný 
přínos urbanismu a architektury byl oceněn prestižní cenou 
dr. Františka Ulricha. 
Velká část realizovaných projektů je v jeho milovaných Krko-
noších. Již v první polovině 80. let vyprojektoval hotel Arnika 
ve Špindlerově Mlýně a následně hotel Sklář v Harrachově. 
Návrh jeho staveb byl založen na citlivém umístění objektu do 

krajiny a vhodném měřítku hmoty v kontextu s okolní zástav-
bou.
Zakládal si na propracované dispozici a čistém konstrukčním 
řešení. Jeho stavby mají osobitou eleganci, která byla jedním 
ze znaků jeho projevu a životního stylu. Mimo svoji profesi byl 
též všestranným sportovcem, vodákem, lyžařem. Ve společ-
nosti byl vždy nositelem zábavy, hrál na kytaru, zpíval a do-
vedl bavit okolí. Byl trochu roztržitý, ale vždy vzbuzoval úctu 
a respekt.
Se svým týmem vyhrál po revoluci architektonickou soutěž na 
ztvárnění centra Harrachova. I když se nepodařilo zrealizo-
vat vše, první řada centra včetně rotundy je jeho dílem a dala 
Harrachovu osobitý ráz. Další dominantní stavbou jsou bytové 
domy na Klondajku a několik dalších domů a pensionů v okolí. 
Je též autorem objektů David sport, pensionů v Zákoutí, 
apartmánových domů na Novém Světě i na Hřebínkách, ho-
telu Centrum a několika dalších staveb po celém Harrachově 
včetně rekonstrukce Panského domu u sklárny. Spolupodílel 
se též na tvorbě územního plánu.
Při procházce Harrachovem nenajdete mnoho míst, ze kterých 
by nebylo vidět objekty pocházející z atelieru Ing. arch. Karla 
Schmieda. Budou navždy připomínat tohoto velice tvůrčího, 
společenského a veselého člověka, Karla Schmieda.

J o s e f  S l a v í k 

H o t e l  S k l á ř  v  H a r r a c h o v ě 
F o t o :   r e s o r t s k l a r . c z
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

Nejdůležitějšímí církevními svátky v roce jsou Velikonoce. 
Letos jsou až v dubnu, ale duševně se na ně můžeme připravit 
už teď. A tak jsem zvolila téma, které s Velikonocemi úzce 
souvisí a okolnosti jeho vzniku nejsou až tak úplně známé.

Křížová cesta, někdy podle jejího cíle nazývaná Kalvárie, je 
symbolická cesta sledující události spojené s ukřižováním 
Ježíše Krista. Zobrazuje dění kolem jeho odsouzení Pilátem 
Ponským, nesení kříže po Via Dolorosa a ukřižování na hoře 
Golgota (Kalvárie). Křížová cesta je rozdělena obvykle na 
čtrnáct zastavení, která odpovídají jednotlivým událostem 
tradičně spojenými s pašijemi.
Šíření křesťanství a znalosti evangelia vzbuzovalo od prvo-
počátku u křesťanů touhu i zvědavost poznat místa Ježíšova 
života, smrti a vzkříšení. Od 4. století jsou doložené poutě 
křesťanů do Svaté země. Dochovaly se tzv. Poutnické knihy – 
zápisky a poznámky gramotných poutníků, v nichž je možné 
nalézt důležité dobové popisy a hodnocení situace ve Svaté 
zemi. Dá se vysledovat, že už v 5. století poutníci navštěvovali 
místa pašijových událostí, modlili se a pořádali procesí s roz-
žatými svícemi v rukou.

K vykonání poutě z Evropy na Blízký východ koncem 
starověku a v raném středověku bylo potřeba pevné zdraví, 
dostatek financí a nezávislost. Většina obyvatel té doby ne-
měla volnost pohybu, poněvadž byla vázána nevolnictvím ke 
své vrchnosti. Svatý Petronius, biskup z Bologne, vyšel tedy 
prostým lidem vstříc tím, že dal ve své diecézi postavit napo-
dobeninu Božího hrobu i dalších míst a včlenil je do terénu 
tak, aby nechyběla ani hora Golgota. Po něm stavěli repliky 
i jinde. Takto dostupná jeruzalémská místa byla vděčně přijata 
a hojně navštěvována. Do budování napodobenin svatých míst 
se ve starověku později pustili i méně majetní lidé. Stavby 
se začaly zmenšovat na úroveň kapliček či pouhých sloupů. 
Rovněž vzdálenosti mezi místy se postupně zkracovaly. Pod 
vlivem františkánů se cyklus křížové cesty později rozšířil i do 
jednotlivých zemí Evropy. Na Moravě a v Čechách je nejstarší 
křížová cesta na Svatém kopečku u Mikulova (od roku 1623), 
kde ji dal stavět kardinál František Dittrichstein. Od doby 
kolem roku 1600 už mívala křížová cesta tradičních čtrnáct 
zastavení.

Křížová cesta je také název pro výtvarné zpracování cyklu 
obrazů v kostele. Od druhé poloviny 18. století se začínají 
objevovat v městských chrámech a v 19. století došlo k jejich 
masovému rozšíření i do venkovského prostředí. Někde se ke 
čtrnácti zastavením přidává ještě patnácté, zobrazující prázd-
ný Ježíšův hrob.
Pobožnost křížové cesty vykonávají římskokatoličtí křesťané 
nejčastěji v postní době a na Velký pátek. Procházejí se jednot-
livá zastavení, přičemž se věřící modlí, meditují a zpívají.

Lépe od hada býti uštknut než v březnu od slunce ohřát.
Svatý Josef s tváří milou končí zimu plnou.
Na svatého Benedikta má se ječmen a cibule síti.
Panny Marie zvěstování vlaštovičky zpět přihání.

 1. zastavení – Ježíš odsouzen k smrti
 2. zastavení – Ježíš přijímá kříž
 3. zastavení –  Ježíš padá pod křížem poprvé
 4. zastavení – Ježíš potkává svou matku  
 5. zastavení – Šimon Kyrenský pomáhá Ježíši nést kříž
 6. zastavení – Veronika podává Ježíši roušku
 7. zastavení – Ježíš padá pod křížem podruhé
 8. zastavení – Ježíš napomíná plačící ženy
 9. zastavení – Ježíš padá pod křížem potřetí
10. zastavení – Ježíš zbaven roucha
11. zastavení – Ježíš přibit na kříž
12. zastavení – Ježíš umírá na kříži
13. zastavení – Tělo Ježíše sňato z kříže
14. zastavení – Tělo Pána Ježíše uloženo do hrobu                                                                      

Někdy je křížová cesta rozšířena na začátku o zastavení 
Poslední večeře nebo v závěru o zastavení Vzkříšení.
Při toulkách přírodou se nesetkáváme jenom se starými kap-
ličkami. Nedaleko Kuksu byla v roce 2008 zřízena tzv. Křížová 
cesta 21. století. Tvoří ji 15 soch předních českých sochařů, 
které ztvárňují Příběh utrpení a nadějí člověka. „Každý z nás 
si nese životem svůj vlastní kříž. A bez naděje se nikdo z nás 
neobejde.“

KŘÍŽOVÁ CESTA

Stranu připravila Líba Novotná

BŘEZEN

zdroj: pinterest.com



(s)TOP-zbroj 

Vladimír Prokop a.k.a. Standa geodet pošťák Zbroj - kandidát StB a hlavní politruk Harrachov v jedné osobě

Tento předvolební reklamní shot je doplněním informací které jsme uveřejnili v minulém čísle, na čas se také odmlčíme, kapsa není bezedná, ale do konce roku vám čtenáři HZ
slibuji ještě alespoň jeden inspirativní extrakt z dechberoucího světa konspirací.

1. Digitální soukromí a bezpečnost :

 - I když před chvílí dojela předposlední epizoda seriálu Most! tak mám stále puštěnou ČT1 a bohužel poslouchám pořad (teď je 22:23 pondělí 18.2.019), kde se povídá o 
tom jak Huawei vyrábí telekomunikační zařízení v Číně - v prostředí "komunistické diktatury". Tak se s vámi chci podělit o dojmy z tohoto pořadu.
"Huawei ohrožuje národní bezpečnost" takže je velice nebezpečný - tak pro svou konkurenci určitě, že. I když asi vlastně žádnou konkurenci nemá, je dost možná 
bezkonkurenční.
 - Naprosto v pořadu opoměli zmínit elementární fakta a kritické chyby Meltdown (Intel, IBM, ARM/smartfony/) a Spectre (AMD, Intel, ARM). Jako fanoušek AMD to píšu 
nerad, ale je to tak, i Advanced! Micro Devices, všechno samozřejmě (R) jen ARM není výrobce, je to technologie.
 - Zveřejnění těchto bezpečnostních chyb proběhlo už někdy 2.ledna.2018. Tyto backdoor zranitelnosti obsahují všechny procesory vyrobené za posledních nějakých 20let, 
což neutralizuje jakékoliv povídačky o zabezpečení, antivirech atd za celou tu dobu. Nikde ani zmínka o tom, že by se jednalo o ohrožení národní bezpečnosti (u nás ani v 
USA), proč asi, že? Jediné co je zabezpečené, je to, že operátor softwaru využívající Meltdown nebo Spectre má neomezený přístup do vašeho zařízení. (samozřejmě v r. 
2017-18 byly vydány update opravy, které výrazně zpomalují "hlavně ta bezpečnost především" operační systém na zařízení  -neboli- operátorovi meltdown/spectre odteď
umožní přistupovat přímo operační systém.) Neboli, ke zveřejnění by sotva došlo, kdyby výrobci ve své kuchařce ještě/už neměli připravenou nějakou tu další a silnější 
variantu backdoorů pro CIA, plácnu např.: Meltdown II Lunar Apocalypse. Vypadá to tak, že CIA nemá backdoor přístupy do nových zařízení Huawei. 
 - motto4 : "Ten nebezbečný Huawei nám nechce dovolit vás šmírovat"                   motto5 : "  diktatura je mandatorní"

2. Z jednání zastupitelstva o HZ a rozpočtu na terénní službu:

Harrachovský Zpravodaj je ""hlásnou troubou" současného vedení města" hlavně proto, že vedení města přece jen cítí zodpovědnost za to, že nějaké informace v HZ 
budou a když nepřichází články od opozičních zastupitelů nebo občanů, tak prostě musí něco sesmolit. A asi tam nebudou psát zrovna oslavné ódy na právníky. Ono jde o 
to, že vy (v "opozici") nemáte co občanům Harrachova říct, proto nikdy nic nenapíštete. Tak jak by mohly vycházet články členů vašeho SNK (sdruž. nez. kand.). Koalice na 
tom je prakticky stejně.
 - motto6: "Váš SNK + Vaša SNK = Váša SNK"
Nicméně schválený bod z posledního zastupitelstva města ohledně HZ bych spíš nazval: "Rychle musíme zavést cenzuru HZ, volnější režim ohrožuje nás (zastupitele) 
všechny!"
 - Chci zareagovat taky na to co padlo: že jsem si musel stránku /v únorovém vydání/zaplatit, jinak by ji v HZ neotiskli. Tak to určitě ne, bylo to asi takhle: Zaplatil jsem si 
inzerci-reklamu na jednu stránku A4 v tomto plátku a poslal jsem @mailem ten leták co chci otisknout do zpravodaje. Vyřízeno, jak jednoduché.
 - Taky bych rád reagoval na to, že 200000 korun (16 tis. měsíčně) z rozpočtu města na terénní službu je třeba, aby se ta terénní služba starala o moji babičku. --- Já ani 
babča o tomhle nic nevíme, nic jsme si neobjednali.
 - Ještě se chci zmínit, že i když nejsem členem výboru pro bezpečnost, tak vidím, že skokanské zázemí jsou pro jednání zastupitelstva provizorní a naprosto nevyhovující. 
Je pochopitelné, že např. pro 4 poloprofesionální sportovce je prostor vhodný, ale namačkat 50 civilistů do spojené unimo buňky bez dostatečných protipožárních opatření
je jednání mimo hranice zdravého rozumu.

3. Dovysvětlíme si informace z minulého čísla k tématu Štátná bezpečnosť -ŠtB

StB/státní/ stejně jako VB/veřejná bezpečnost/ je v dobách "té zlé" komunistické a diktaturní totality součástí SNB/Sbor národní bezpečnosti/ spadající pod federální 
ministerstvo vnitra ČSSR. V roce '90 přešly tyto sbory pod jednotný název Policie ČR. Pokud někdo dnes označuje někoho za estébáka, znamená to, že vysupuje proti 
republice této i minulé (vzhledem ke kontinuitě). Nejvíce zhrzení v tomto směru jsou disidenti, chartisté, různí aktivisti a někteří "umělci", ale určitě i mnozí zloději, kteří 
nemohli tenkrát "podnikat". Vzhledem k tomu, že seznamy "estébáků" dnes vedou právě aktivisti, bývalí disidenti a chartisti, je jasné, že dnes jsou za eštébáky označováni 
právě ti co nechtěli rozvracení republiky, např. ze správy kontrarozvědky pro boj proti vnitřnímu nepříteli; viz Wikipedia - ŠtB. Samozřejmě nomenklatura SNB, která tehdy 
chtěla taky na západ, začala před rokem '89 evidovat velké množství spolupracovníků, aby pak bylo na koho ukazovat. Chartisty lituji nejvíc, když v roce '68 viděli, že už je 
opona na spadnutí, tak v sedmasedmdesátém se jasně viděli na výsluní přízně a vesele podepisovali Chartu '77 (tenkrát si z nich udělali asi dobrou srandu) a ono nic, 
čekalo se až do '89, a tak jedni umělci čekali v domácím "vězení", jiná zombie se poflakovala se statusem invalidního důchodce a někteří museli dokonce pracovat. Kdo 
nenáviděl republiku dříve, nenávidí ji i dnes. Ukážeme si to na jednoduchém příkladě "podnikatelů": Podnikatele lze vnímat jako významnou část převratu, na tom není nic
špatného, když se někdo s nadšením pustí do podnikání. Problémy začnou ve chvíli kdy vám dojde, že tu platí určité zákony a taky se musí vést evidence a platit daně. 
Takže převrat ano, podnikání ano, platit daně, no to už ne, takovýto kapitalismus nechceme, nikdo nás tu přece nebude nutit platit daně, neviditelná ruka trhu že. Rozjezd 
EET je brzděn právě tímto odporem podnikatelů - "jak je ten Babiš zlý", "jak nás chce zničit vybíráním daní" - je více než evidentní, že odpor proti EET je odpor proti 
platnému právu a poctivému placení daní podle zákona. Čest výjimkám.

4. Vedení města Harrachova   dnes z většiny tvoří drobní podnikatelé, živnostníci. Žádné majitele velkých hotelů ani skiareálu mezi nimi nevidíme. Tak Harrachov prostě vede malý 
byznys. Zastupitelé dali hlavy dohromady a přišli na to, že by se dalo ušetřit tak, že město přestane platit za občany svoz komunálního odpadu. Tak určitě, dobrej vtip.
 - Položme si opačnou otázku: jak navýšit příjmy? Odpověď je jasná. Zlepšením výběru daní a tlakem na místní živnostníky k poctivému placení. Obce dostávají cca 22% z 
vybraných daní na základě rozpočtového určení daně, což je dost významná část financí. Dnes je tím nástrojem evidence a výběru daní právě EET. Dalším prostředkem 
bude spolupráce města s finančním úřadem a častější návštěvy kontrol v Harrachově. Potkali jste např. někdy v autobuse revizora? Já ne. Někde je EET bez problémů, 
většinou u velkých zprostředkovatelů jako hotely, potraviny JIP, Norma atd. Někde jsou už potíže s tisknutím účtenek, hlavně v restauracích. No a někde ještě EET není 
povinná. A kde není evidence, není kontrola. Když jdou peníze z pultu rovnou do kapsy (ne kasy, ale kapsy) je dost peněz na úplatky, takže kontrola nikdy nepřijde. 
Takovým příkladem jsou lyžařské školy a půjčovny, nevím jak vleky, kde se už 25 let točí spousty peněz a dochází tam k zlodějskému marasmu nejhrubšího zrna. Dostali jste
někdy v půjčovně nebo škole lyžování někdy účtenku?
 - A právě zde půjde vzorný Harrachov příkladem celé ČR.: Všichni, kdo jsou v zastupitelstvu a taky v různých výborech a komisích města a podnikají, tak ti přednostně 
najedou na EET, i když pro ně ještě není povinná, a i ti co již EET používají budou vzorně a poctivě tisknout účtenky. Prioritně členové finančního výboru, se tak dostanou ze
situace kde by se mohli ocitnout ve střetu zájmů. Netisknutí účtenek je nutné kvalifikovat jako podkopávání finanční stability státu v první řadě, obce v druhé a kraje v třetí
řadě. Více na stránkách diskuze webu harrachov.cz.
 - Jako další krok bude zintenzivnění finančních kontrol u všech těch kandidátů, co se ve volbách tlačili na město, opět se to týká pouze podnikatelů, zaměstnancům se 
daně strhávají "automaticky".
 - No a ještě si přihřejme tu naši polívčičku na příkladu dotací:  V zářijové debatě na skláři se všichni předvolební lídři shodli (já ne) na tom, že chtějí dotace a že jsou dotace
v Harrachově potřeba. A kde se jako na ty dotace asi má vzít? To mají napršet z nebe? No asi ne. Harrachov si musí dotace taky trochu zasloužit, jó zasloužit, a to např. tak, 
že začne "spolupracovat" na zlepšením výběru daní, takže opět EET a zintenzivnění kontrol.(spolupracovat to zní skoro jako StB) Kontrolovaný by neměl být ten samý jako 
kontrolující, ale aktuálně je situace takto absudní.
 - A že prý z Harrachova odchází mladí. A copak dělá sociální komise městského úřadu? Nic? Něco? Řeší za stát potíže s nefunkčním důchodovým systémem a nemá čas na 
mladé?

5. V neděli desátého března vyvěsí Harrachov vlajku Tibetu   a protože tato akce potřebuje nejen ideologickou ale i morální a hlavně mediální podporu, připojujeme se ke kampani
s tímto textem.

Vyvěšením tibetské vlajky chce dát vedení města najevo buďto:  "My tu na radnici řešíme velmi důležité úkoly ohledně fungování a vedení města, které vedeme na 
správnou cestu, a tak tímto způsobem chceme poděkovat našim voličům za to, že nám ve volbách vyjádřili důvěru."
 - nebo :  "Na logo facebookové stránky města přidáme ikonku tibetské vlajky ve stylu tehdy všudypřítomné francouzské vlajky po akci Bataclan a také prohlásíme Je suis 
Charlie."
 - a nebo :  "My tady na radě města kouříme trávu a budeme si vyvěšovat různobarevné hadry, jak se nám zachce, třeba příště vyvěsíme duhovou vlajku při příležitosti gay 
parády v Praze (gay prague) a nebo vlajku islámského státu, ten má separatistické tendence stejně jako Tibet. Rudé trenýrky budou následovat."
 - Přijďte se tedy 10.3. všichni podívat jak přenádherný městský úřad bude.
 - motto7 : "Místo poctivého vybírání daní vám zamáváme vyvěšením cizí vlajky"

INZERCE

tato inzertní strana nevyjadřuje názor redakce
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Zpráva o bezpečnostní situaci na území 
města Harrachov za rok 2018
V roce 2018 bylo na území města Harrachov evidováno cel-
kem 68 trestních věcí, což znamená pokles o 9 trestních věcí 
oproti roku 2017, a stále tak pokračoval trend poklesu trestné 
činnosti v rámci území města. Nejvíce byla zastoupena majet-
ková trestná činnost, a to v počtu 45 trestních věcí, a násilná 
trestná činnost v počtu 9 trestních věcí.
Za nejzávažnější případ z hlediska následku lze považovat 
případ krádeže šperků z hotelového pokoje, kde celková 
škoda přesáhla jeden milion korun. Tento případ se podařilo 
objasnit a v současné době již byl pachatel obviněn. Potěšující 
je konstatování, že v roce 2018 nedošlo na území města ke 
spáchání žádné mravnostní trestné činnosti nebo závažné ná-
silné trestné činnosti. Skladba trestných činů jinak odpovídá 
nápadu trestné činnosti v rekreačních oblastech. Setkáváme 
se jak s krádežemi finanční hotovosti a majetku vloupáním 
(hotelové pokoje, rekreační objekty), tak s krádežemi ve 
volném terénu, kdy se jedná zejména o sportovní vybavení. 
Mírný nárůst spatřujeme v oblasti trestného činu zpronevěry, 
kdy ze strany zejména pachatelů z okolních zemí dochází 
ke spáchání trestného činu zpronevěry tím způsobem, že si 
zapůjčí sportovní vybavení (horská kola, lyže, snowboardy) 
z půjčovny a tyto již nevrátí.
Z hlediska skladby trestné činnosti je nutné upozornit na 
velký pokles počtu odcizených motorových vozidel, zatímco 
v předchozích letech bylo ročně evidováno více jak 20 odcize-
ných vozidel, za loňský rok to byly pouze 3, a navíc v jednom 
z těchto případů se o odcizení pravděpodobně jednat nebude. 
Mírný nárůst zaznamenaly v loňském roce případy podvodů 
při ubytování, kdy se pachatelé nechají ubytovat a po skon-

čení pobytu a využití všech služeb z ubytování odejdou bez 
placení. Takto bylo zaznamenáno v osmi případech.
Z hlediska násilné trestné činnosti se jednalo zejména o přípa-
dy vzájemného napadení, a to jak mezi obyvateli města Harra-
chov, tak mezi turisty. V několika případech se k tomu navíc 
přidala újma na zdraví, která způsobila rozšíření trestního 
stíhání i o přečin ublížení na zdraví.
Je nepochybné, že velkou měrou ke snížení počtu trestných 
činů v rámci města přispělo vybudování městského kame-
rového dohlížecího systému, který v podstatě eliminoval 
autokriminalitu na území města a značně přispívá i k prevenci 
a objasňování jiné trestné činnosti. Systém není využíván 
pouze zdejším obvodním oddělením, ale všemi složkami 
policie v rámci celé České republiky a v současné době slouží 
i k objasňování trestné činnosti v rámci okolních zemí.

Z hlediska přestupků je na území města Harrachov evidováno 
celkem 1 527 přestupků. Takto velký počet však představují 
z velké části přestupky cizinecké policie, tedy přestupky na 
úseku ubytování cizinců a přestupky cizinců, kteří při vstupu 
do České republiky nemají platné doklady a přestupky v do-
pravě.
V rámci sledovaných přestupků bylo zaznamenáno celkem 
37 přestupků proti majetku, 17 přestupků proti občanskému 
soužití, 1 přestupek proti veřejnému pořádku a 13 přestupků 
na úseku ochrany před alkoholismem a jinými toxikomanie-
mi.

n p o r .  J U D r .  M i l o s l a v  M a l e č e k ,  M B A 
v e d o u c í  O O  P Č R  H a r r a c h o v
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, a to po-
čínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve společenské 
rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 775 124 746. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC  BŘEZEN

MĚSÍC BŘEZEN 2019

Všem jubilantům 
přejeme do dalších 
let mnoho radosti, 
pohody a především 
pevné zdraví.

V březnovém rozhovoru s harrachovskou rodačkou Radkou 
Tkáčikovou se dozvíte mnoho zajímavého z jejího života 
průvodkyně. V tomto rozhovoru padla i zmínka o tom, kde by jí 
vůbec nevadilo narodit se v příštím životě. Kde by to bylo?

1. v Nepálu
2. na Srí Lance
3. v Jižním Tyrolsku 

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, telefonního 
čísla, zasílejte do 20. března 2019 na adresu: Město Harrachov 

– Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov 
nebo mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z došlých správných 
odpovědí bude vylosován jeden soutěžící, který obdrží výhru 
v podobě praktického bločku vybaveném psacími potřebami. 
Správná odpověď na soutěžní otázku v únorovém zpravodaji, 
která zněla: O Harrachově vyšlo už pár knih, ale pro děti jich 
doposud moc nebylo. A právě příběhy myší rodinky, která si 
vyrazí užít zimní radovánky do našeho městečka je věnovaná 
těm nejmenším čtenářům. Kdo je autorem těchto veršovaných 
příběhů zasazených do harrachovských nejznámějších míst? 
Michal Dvořák. 
Pro měsíc únor nezaslal správnou odpověď nikdo.

POZVÁNKA Z KRNAPU

OPUSTILI NÁS V MĚSÍCI LEDNU

Jan Jacík ve věku 71 let

Krátká Blažena 92
Hloušková Kristina 85
Kotlíková Ludmila 81
Nováková Irena 75
Lánský Pavel 65
Rotroeklová Marie 65

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky 
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.:  775 124 746) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA DUBNOVÉHO ČÍSLA  JE 20. 3.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč

POZVÁNKA Z KRNAPU



Zimní krásy Krkonoš
Foto: Radek Čermák


